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آنچه نرخ ارز را تعیین می کند، سیاست های داخلی و خارجی 
کشور هستند و نمی توان با حرف و سخنرانی شاهد کاهش بهای 
ارز باشــیم.  نرخ ارز با حرف و سخنرانی کاهش پیدا نمی کندو 
سیاست های داخلی و خارجی تعیین کننده نرخ ارز هستند در 
هیچ یک از این دو عامل هم شاهد تغییری نیستیم و بی برنامگی 
دولت هم همچنان در حال ادامه است. دولت باید اقدام مشهود 
برای بهبود شرایط به مردم نشان دهد که نتیجه آن ساماندهی 
بازار ارز باشد. درباره بودجه 5 هزار هزار میلیاردی تومانی سال 
1402 و افزایش سقف بودجه با توجه به کسری 200 هزار میلیارد 
تومانی بودجه امسال که به صورت رسمی اعلام شده باید گفت : 
افزایش رقم بودجه به دلیل نرخ تورم اجتناب ناپذیر است. وقتی 
هزینه های شخصی افراد افزایش یافته و بودجه هم همین افزایش 
نرخ تورم را نشــان می دهد و در این شرایط هزینه ها دولت هم 
افزایش می یابد و علی رغم افزایش نرخ تورم گویا میزان افزایش 
دستمزد و حقوق در بودجه سال آینده 20 درصد در نظر گرفته  

شده است بنابراین کارمندان دولت ناراضی خواهند بود.
 برای امسال میزان حقوق و دستمزد 10 درصد افزایش پیدا کرد 
و اگر برای ســال آینده 20 درصد دستمزد افزایش یابد، فاصله 
قابل توجهی با نرخ تورم خواهد داشت و اگر هم بخواهند نسبت 
به افزایش پلکانی نرخ حقوق اقدام کنند این 20 درصد افزایش 
حقوق و دستمزد شامل تمام کارکنان دولت نخواهد شد و حقوق 
عده ای کمتر از 20 درصد هم افزایش پیدا خواهد کرد. موضوع 
مهم این است که سال گذشــته به مردم این وعده داده شد که 
حقوق را 10 درصد افزایش می دهیم و سال آینده با افزایش نرخ 

تورم مواجه نخواهیم شد اما این اتفاق نیفتاد.   
در واقع دولت گیر کرده اســت و همین بودجــه ای که در این 
شرایط سقف آن را افزایش داده نارضایتی کارمندان دولت را در 
پی دارد. باید به این موضوع تاکید داشت که کارمندان ناراضی 
هم کار نمی کنند و کیفیت عملکردها کاهش پیدا می کند. این 
تصمیمات در حالی است که رییس جمهوری در اولین نشست 
بعد از انتخابات وعده بهبود و اصلاح فضای اداری را به کارمندان 
داده بود. نه تنها این وعده رییس جمهوری محقق نشد بلکه فضای 
اداری با این میزان افزایش حقوق و دستمزد بدتر هم خواهد شد 
و این نارضایتی بر روی عملکرد کارکنان اثر می گذارد، به دنبال 
این روند احتمال افزایش فسادهای اداری وجود دارد و نارضایتی 
کارمندان دولت فسادآور است.  عامل تمام مشکلات این است که 
دولت نتوانست تورم را کنترل کند. به معنای واقعی دولت گیر 
کرده است و با وجود کسری بودجه اگر به همین میزان سقف 
بودجه 1402 بالا نمی رفت اوضاع بسیار بدتر می شد، باید توجه 
داشت که عمده هزینه های دولت حقوق و دستمزد است که این 
میزان را به مراتب کمتر از نرخ تورم افزایش داده  و این اقدام به 
این معنا است که کارمندان دولت به شدت در حال فقیرتر شدن 
هستند. درباره ادعای وزیر اقتصاد مبنی بر کاهش نرخ تورم از سال 
آینده و تایید گزارش های بین المللی آغاز روند کاهش نرخ تورم 
در ایران باید به مقامات وزارت اقتصاد یا رییس سابق بانک مرکزی 
گفت که به عنوان نمایندگان دولت مردمی، نظر مردم را درباره 
احتمال کاهش نرخ تورم بپرسند. این موضوعات مساله را تغییر 
نمی دهد، واقعیت تورم، آن حس مردم اســت و این موضوعات 

احساس مردم نسبت به افزایش نرخ تورم را تغییری نمی دهد.
درست است که نرخ تورم نقطه نقطه تا حدود جزئی نزولی شده 
اما نرخ تورم به بیش از 45 درصد رسیده اســت و نمی توان رقم 
تورم عمومی را ملاک قرار داد چراکه سفره مردم نسبت به سال 
گذشته کوچک تر و تا صد در صد گران تر شده است و همه مردم 
این تغییر را حس می کنند و شاخص تورم در قیمت مواد غذایی 
را هم این افزایش را تایید می کند. اما به هر حال وزیر اقتصاد و 
سایر مسئولان به دنبال درست کردن کارنامه مثبت از عملکرد 

خودشان هستند و این موضوعات را مطرح می کنند.
وقتی که حقوق و دستمزدها نسبت به افزایش تورم اصلاح نشوند 
و قدرت خرید مردم کاهش پیدا کنــد و نتوانند کالا و خدمات 
خریداری کنند، طبیعتا بنگاه ها امکان افزایش قیمت ها با همان 
سرعت گذشته را نخواهند داشت. به قیمت فقیرتر شدن مردم و 
نه با اصلاح قیمت ها ادعای کاهش نرخ تورم را دارند. طبیعتا وقتی 
مردم قدرت خرید نداشته باشند بنگاه ها هم نمی توانند سرعت 
افزایش قیمت را بالا ببرند. یادمان باشد که سال گذشته هم آقای 
خاندوزی و صالح آبادی وعده کاهش نرخ تورم را داده بودند اما به 
یکباره نرخ تورم نقطه به نقطه صعودی شد و افزایش یافت. اگر 
بخواهند نسبت به اصلاح قیمت های حامل های انرژی اقدام کنند 
به طور قطع روند تورم صعودی و افزایشی خواهد بود.    موضوع 
مهم این است که کاهش یک درصدی و کمتر از آن در اعدادی 
به بزرگی 38 درصدی تاثیر معناداری نخواهد داشت شبیه به 
بیماری حادی با تب 40 درجه است که در ساعاتی هم تب آن 
از 40 درجه به 39 درجه می رسد اما این کاهش درجه به معنای 
بهبودی آن بیمار نیست. مساله این است که وضع عمومی اقتصاد 
کشور خوب نیست.دلارهای نفتی دولت را بانک مرکزی خریداری 
می کند وقتی با نرخ کمتری خریداری شود به این معنا است که 
ریال کمتری به دولت تحویل می دهد و رشد نقدینگی را می توان 
از این طریق کنترل کرد و هر چه این عدد را پایین تر در نظر گرفته 
شود، خوب است اما موضوع مهم این است که بعد از آن داستان 
تسعیر مطرح می شود و مدعی می شوند که بانک مرکزی دلار 
با نرخ 26 هزار تومان به دولت فروخته و به مردم با نرخ 40 هزار 
تومان و مابه التفاوت این دو رقم و این درآمد، نصیب کدام دستگاه 
می شود؟ در هر چند در حال حاضر این اقدام خوبی است اما پس 
از اجرا با این مسائل مواجه خواهند شد از این رو گفته می شود 
برای جلوگیری از این مسائل چرا در همان ابتدا دلار با نرخ 40 

هزار تومان خریداری نمی شود؟
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مبارزه با قاچاق کالا در نرخ ارز تأثیرگذار است
 در روزهای اخیر بازار ارز کشور غرق در تلاطم بوده است تا جایی که در شب 
یلدا، دلار چله نشین شد و نرخ ارز کشور به بیش از 40 هزار تومان افزایش پیدا 
کرد؛ هر چند پس از تغییر رئیس کل بانک مرکزی قیمت ارز و طلا در بازار کاهشی 

شد اما نوسانات ارزی همچنان موضوع اول اقتصاد کشور محسوب می شود.
ارقام نجومی برای نرخ دلار در روزهای ابتدایی زمستان امسال در حالی ثبت 
شد که برخی مسئولان مثل سخنگوی دولت همچنان بر کاذب و موقتی بودن 
افزایش نرخ ارز تأکید دارند؛ نکته جالب توجه این بوده که شــاهد شانه خالی 
کردن برخی از مقامات نسبت به انجام وظایف خود هستیم، در واقع اگر تمام 
بخش های دولت به درستی به وظایف خود عمل کنند نه تنها در بخش مدیریت 

ارز، بلکه در سایر بخش های اقتصادی نیز عملکرد مثبت مشاهده می شود.

 ستاد مبارزه با قاچاق: افزایش نرخ دلار به ما ربطی ندارد!
به عنوان نمونه؛ امیرمحمد پرهام فر، معاون پیشگیری ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه در خصوص افزایش اخیر قیمت ارز در بازار، اثری 
از قاچاق ارز را مشاهده نکرده ایم، گفت: عوامل مؤثر بر افزایش قیمت ارز در حوزه 

اقتصاد کلان از اراده ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز خارج است.
این اظهارنظر در حالی رخ داده که بر اساس قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
هرگونه معامله فردایی جرم انگاری شــده و ازآنجایی که ستاد مسئولیت اجرای 
قانون و نظارت آن را برعهده دارد؛ لذا باید با همکاری با نهادهای دیگر، اقداماتی 
در این زمینه صورت دهد.با وجود اینکه همواره اخباری در خصوص متخلفین 
ارزی و تعطیلی کانال های فردایی به گوش می رسد؛ اما همچنان این صفحات 

در حال فعالیت هستند، صفحاتی با دنبال کنندگان 300 هزارنفری!
البته این گزاره صحیح اســت که مســئولیت اصلی در بــازار ارز بر عهده 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا نیست چرا که متغیرهای زیادی بر ارزش پول ملی 
تأثیرگذارند که کنترل و تصمیم گیری در خصوص آنها، خارج از اراده این ستاد 
هستند اما باید به این نکته توجه کرد که در طی چند سال اخیر حجم زیادی 
از منابع ارزی صرف کالاهای قاچاق شــده و این ستاد نقش هماهنگ کننده و 
سیاست گذار در جلوگیری از ورود و عرضه کالاهای قاچاق داشته است اما در 
این زمینه گویا توفیقی به دست نیامده است.اگر حجم سالانه قاچاق ورودی به 

کشور را 15 میلیارد دلار نظر بگیریم، در 5 سال اخیر که سخت ترین تحریم های 
اقتصادی علیه کشور اعمال شده است؛ بیش از ۷5 میلیارد دلار از منابع ارزی 
صرف قاچاق شده است. در 5 سال اخیر بیش از ۷5 میلیارد دلار از منابع ارزی 

صرف قاچاق شده است

 آیا روسیه سرمشق مناسبی برای ایران است؟
علاوه بر این علی صالح آبادی، رئیس کل سابق بانک مرکزی نیز شیوه مدیریت 
خود را با دولت روسیه مقایسه کرده بود، این در حالی است که مرکز پژوهش های 

مجلس قیاس اقتصاد ایران با روسیه را اشتباه عنوان کرده بود.
بر اساس اظهارنظر کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، به 
لحاظ متغیرهای بنیادین اقتصادی مانند رشد نقدینگی، تولید، سرمایه گذاری، 
تورم، صادرات نفتی، ذخایر ارزی، اقتصاد روسیه شرایط کاملًا متفاوتی نسبت 
به اقتصاد ایران داشته و باید نقش کلیدی برای اصلاح اساسی در سیاست های 
ارزی روســیه در تاب آوری اقتصاد روسیه قائل شد.آنچه مشخص است، شاهد 
اظهار نظرات عجیبی از سوی مسئولان هستیم، اظهار نظراتی که در دولت های 
سابق نیز مشاهده می شــد و در نهایت به سبب عدم اجرای قانون و عملکرد 
مثبت اقتصادی، همواره بر دهک های پایین درآمدی جامعه فشار وارد می شود، 

ناکارآمدی هایی که در نهایت به اعتراضات نیز منجر می شود.

 اظهارنظر برخی مسئولان جنبه فرافکنی دارد
مرتضی افقه کارشناس و استاد اقتصاد دانشگاه چمران اهواز از اظهار نظرات 
عجیب برخی از مسئولان کشور گفت: در روزهای اخیر حرف های بدون مبنای 
علمی و مطالعاتی از سوی برخی از مقامات به گوش می رسد و شاهد فرافکنی 

عجیبی هستیم.
وی ادامه داد: فردی در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام می کند عوامل 
مؤثر بر افزایش قیمت ارز در حوزه اقتصاد کلان از اراده ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز خارج است؛ درحالی که جهت هرگونه واردات کالا به شکل رسمی و 
غیررسمی )قاچاق( نیاز به ارز است در نتیجه حجم بیش از 15 میلیارد دلاری 

قاچاق حتماً تقاضا برای ارز در داخل کشور افزایش می دهد.

استاد اقتصاد دانشگاه چمران تصریح کرد: مگر اینکه تصور کنیم از 
ارزهای ایرانیانی که در خارج کشــور حضور دارند یا هم وطنانی که در 
بانک های خارجی سپرده دارند، به منظور قاچاق بهره برده شود که تصور 
این امر محال است.به گفته افقه، وقتی اعلام می شود واردات رسمی و 
قاچاق بالا رفته؛ یعنی تقاضا برای افزایش ارز رشد یافته است وتقاضا در 
شرایط محدود بودن ارز به سبب تحریم ها، مطمئناً موجب افزایش نرخ ارز 
خواهد شد تقاضا در شرایط محدود بودن ارز به سبب تحریم ها، مطمئناً 
موجب افزایش نرخ ارز خواهد شد.وی خاطرنشان کرد: طبیعی است در 
کنار این موارد حساسیت سیاسی و اجتماعی، سبب افزایش انتظارات 
تورمی شده است؛ از آنجایی که مردم به دنبال حفظ ارزش دارایی ها و 
قدرت خرید خود هستند، در نتیجه خودبه خود به سمت تبدیل دارایی به 
ارز یا طلا حرکت می کنند که متغیر فوق تأثیر بیشتری نسبت به قاچاق 
کالا دارد، با این وجود واردات رسمی و غیررسمی نیز تأثیر بالایی دارد.

 مبارزه با قاچاق کالا در نرخ ارز تأثیرگذار است
کارشناس و تحلیلگر اقتصادی ضمن اشاره به این نکته که قیمت ارز 
تحت تأثیر میزان عرضه و تقاضا اســت، گفت: به سبب تحریم ها دولت 
توان مدیریت عرضه را نداشته است؛ در واقع ورودی ارز به سبب کاهش 
فروش نفت و سایر کالا و عدم دریافت وجوه با افت مواجه بوده است؛ در 
نتیجه تنها اقدام مؤثر دولت در شرایط فعلی می تواند در زمینه مدیریت 
و کنترل تقاضا باشد.افقه تأکید کرد: اگر بخشی از این مدیریت بر روی 
کالاهای قاچاق متمرکز شــود، با توجه به کیفیت مدیریت و مبارزه با 
قاچاق، حداقل ســرعت افزایش نرخ ارز کاهش پیدا می کند و چه بسا 

تشدید مبارزه موجب کاهش نرخ نیز خواهد شد.

 مالیات بر عایدی سرمایه در کوتاه مدت اثر ندارد
استاد اقتصاد دانشگاه اهواز در بخش دیگری از اظهارات خود به موضوع 
مالیات بر عایدی سرمایه اشاره و اعلام کرد: سیاست های نظیر مالیات 
بر عایدی سرمایه در شرایط عادی مؤثر است اما در کوتاه مدت شرایط 

فعلی کشور باید موارد دیگری نیز در نظر گرفته شود.
وی افزود: بســیاری از مســئولان، ایران را با کشــورهای دیگر که 
دارای ساختار مجزا و شرایط متفاوت هستند مقایسه می کنند، به طور 
مثال رئیس کل بانک مرکزی، شــیوه مدیریت ارزی کشور را با روسیه 
مقایسه می کند، درحالی که از اساس این قیاس اشتباه بوده و در نتیجه 
تصمیم گیری ناشی از این مقایسه سبب می شود شرایط اقتصادی کشور 
بدتر شود.به گفته افقه، قیاس با کشورهای دیگر و عدم توجه به ساختار 
اقتصادی خاص ایران حاکی از بی تجربگی و ناآگاهی مسئولان از شرایط 

اقتصادی ایران است.

 تورم در انتهای سال کاهش می یابد؟
این تحلیلگر مسائل اقتصادی به موضوع تورم نیز اشاره کرد و افزود: 
معمولاً در ماه های انتهایی ســال به سبب هزینه کرد درآمدها، دولت با 

مشکل کمبود و کسری بودجه مواجه است.
وی گفت: در ماه هایی پایانی ســال به جهــت افزایش خرید مردم 
تحت تأثیر ســال جدید، دولت باید اقداماتــی صورت دهد و اگر دولت 
قادر نباشد از منابع پیش بینی شــده در بودجه نظیر مالیات، بودجه را 

تأمین کند، با

مرتضی قدیمی    -  اگرچه مسئولان ســتاد مبارزه با قاچاق، تلاطم بازار ارز را بی ارتباط با عملکرد این ستاد می دانند اما به اعتقاد کارشناسان حجم ۱5 میلیارد دلاری قاچاق سبب رشد تقاضا و درنتیجه افزایش نرخ 
ارز می شود.

: بسیاری از مسئولان، ایران 
را با کشورهای دیگر که 

دارای ساختار مجزا و شرایط 
متفاوت هستند مقایسه 

می کنند، به طور مثال 
رئیس کل بانک مرکزی، 

شیوه مدیریت ارزی کشور 
را با روسیه مقایسه می کند، 

درحالی که از اساس این 
قیاس اشتباه بوده و در 

نتیجه تصمیم گیری ناشی از 
این مقایسه سبب می شود 

شرایط اقتصادی کشور بدتر 
شود.به گفته افقه، قیاس با 

کشورهای دیگر و عدم توجه 
به ساختار اقتصادی خاص 

ایران حاکی از بی تجربگی و 
ناآگاهی مسئولان از شرایط 

اقتصادی ایران است.
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اقتصاد کلان 

2

تاثیر آلودگی در اقتصاد پایتخت

آلودگی هوای تهران وارد نهمین روز پیاپی شد و تهرانی   ها سومین موج 
آلودگی شدید از ابتدای پاییز تاکنون را سپری می کنند. اما سرانجام پس از 
رفت و برگشــت چندباره آلودگی در ۱۰۰ روز گذشته، این بار یک تصمیم 
جدید نیز در کنار تصمیمات روال در وقت هجوم آلاینده   ها به آسمان شهر 
اتخاذ شــد و آن اعمال دورکاری کارمندان است. اما حتی این تصمیم نیز 
به شــکل موثر و به نحوی که ضمن کاهش قرارگیری افراد آسیب   پذیر در 
معرض هوای آلوده، به تخلیه آلاینده   ها یا دســت   کم کاهش غلظت آنها در 
هوا کمک کند، اتخاذ نشــده است. بررســی مجموعه اقداماتی که تاکنون 
در مواجهه با آلودگی هوا دســت   کم در پایتخت تصویب شــده است نشان 
می دهــد این تصمیمات نــه تنها به هدف اصلی سیاســتگذاری در قبال 
آلودگی اصابت نکرده، بلکه بــه نوعی ماندگاری آلودگی آن هم به صورت 
 مــداوم و بدون وقفه در دوره   های طولانی   مــدت و تا زمان وقوع بارش   های

 جوی را گارانتی کرده است.
تهران در پنجمین  روز پیاپی بود که شــاخص کیفیت هوا در محدوده 
»ناسالم برای همه« قرار داشت و شهروندان تهرانی در شرایط اضطرار به سر 
بردند؛ وضعیتی که با توجه به عدم افت محسوس شاخص لحظه   ای کیفیت 
هوا تا عصر دیروز، بعید به نظر می   رسد متوقف شود و به احتمال زیاد امروز 
هم وضعیت، قرمز خواهد بود. پیش از این ایام نیز از پنجم تا هشتم دی ماه 
شاخص کیفیت هوا گویای حاکمیت وضعیت نارنجی با شاخص ۱۰۱ تا ۱۵۰ 
بود که نشــان   دهنده ناسالم شدن هوا برای گروه   های حساس است. به این 
ترتیب آلودگی هوای نیمه سرد سال در پایتخت پس از پشت سر گذاشتن 
موج اولیه در آبان و موج ثانویه در نیمه دوم آذر ماه، اکنون به موج سوم رسیده 
است. اما در حالی که تهرانی   ها در دست   کم سه ماه پرآلوده اخیر در انتظار 
وضع مجوزهایی برای »دفع شرایط اضطرار در شهر« هستند، مسوولانی که 

مریم لطفی    |   تهران بعد از تحمل ۴روز »وضعیت اضطراری«، باز هم »تصمیمات موازی آلودگی هوا« به خود دید. مصوبات اخیر در پایتخت برای بحران »هوای سمی«، به 
جای آنکه از جنس »کاهنده ذرات معلق و گازهای آلاینده هوا« باشد، عملا »سبک زندگی در آلودگی« را به شهروندان ابلاغ کرده است. در آخرین مصوبه، »دورکاری برای 
اقلیت ها« یعنی کارمندان دارای شرایط خاص تجویز شده است که به دلیل عدم برقراری ارتباط بین این تصمیم و منشأ آلودگی، شرایط قرمز تا زمان »باد و باران« تمدید خواهد شد. 

این مدل مواجهه با بحران، آلودگی را گارانتی می کند.

کارشناسان معتقدند 
»دورکاری« اگر به صورت 
تمام عیار برای بیشترین 
جمعیت کارمندان اعمال 

شود، ضمن اینکه از تنفس 
هوای آلوده برای گروه 
بیشتری از شهروندان 

پیشگیری می کند، می تواند 
به تخلیه انبار آلودگی در 

لایه   های پایینی جو بینجامد 
و به سریال جولان آلاینده   ها 
در هوا پایان دهد. با این حال 

به نظر می   رسد تصمیماتی 
که اتخاذ می شود در عین 
گارانتی ماندگاری هوای 

سمی در پایتخت دست   کم تا 
زمان بارش   های جوی، صرفا 

تجویزگر نحوه زندگی در 
وضعیت ابربحران آلودگی 

هواست.
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وزیر راه وشهرســازی با اشــاره به موضوع اداره شــهر با فروش زمین در دوره های قبل، مشکلات مربوط به ساخت مسکن و توسعه شهرهای جدید را برشمرد. به گزارش پایگاه خبری وزارت 
راه وشهرسازی، مهرداد بذرپاش، وزیر راه وشهرسازی در این باره اعلام کرد: بخشی از مشکلات موجود در شهرهای جدید به دلیل نبود منابع و تامین خدمات روبنایی، بخشی به دلیل نبود طراحی 

از قبل و بخشی نیز به دلیل ایرادات قانونی بوده است.
 بنابراین وقتی در ادوار مختلف رویکرد درآمد هزینه ای به شهرهای جدید داشتیم ناچار شدیم تا اراضی را در این شهرها بفروشیم و این وضعیت ماحصل سال های طولانی است. بذرپاش 
گفت: ناچار شدیم اراضی را در شهرها به فروش برسانیم تا خدمات زیربنایی و روبنایی را در شهرهای جدید تامین کنیم و اساسا مسکن بسازیم.وی همچنین افزود: در اجرای طرح   های فوریتی 
همچون اجرای طرح مسکن مهر، اقدام ملی، نهضت ملی مسکن منابعی به غیر از منابع بانکی دیده نشد و بخشی از مشکلات نیز به همین دلیل است که منابعی که در اختیار دولت   ها بوده برای 

اجرای پروژه   های مهم از جمله تکمیل واحدهای باقی مانده مسکن مهر، مسکن ملی و نهضت ملی مسکن کافی نبوده است.

  اداره شهر با 
فروش زمین

     پیش بینی رکوردشکنی تاریخی بورس
شاخص کل بورس طی یک هفته گذشته صعودها 
و نزول های پرقدرت داشته است و یکبار کانال یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار واحد را فتح کرد و مجدد آن را 
از داست داد. این بازار امروز درحالی کانال مذکور 
را پس گرفته است که یک کارشناس بازار سرمایه 
نوســان را ذات بازار می داند و بر این باور است که 
شاخص کل بورس تا پایان ســال رکورد تاریخی 
خود را خواهد شکســت.فردین آقابزرگی، در بازار 
سرمایه هیچ روندی اعم از نزولی و صعودی پیاپی 
معنا ندارد، ذات بازار نوسان است اما برخی اوقات 
بعضی مســئولان اظهار نظرهایی می کنند که در 
راستای پیش بینی پپذیری اقتصاد صورت می گیرد. 
این اتفاق باعث برهم خــوردن معادلات تحلیلی 
می شود. وی ادامه داد: شبهه برای بازار ایجاد شد که 
درآمد حاصل از شرکت ها ممکن است کاهش پیدا 
کند، در صورتی که اینطور نیست.این کارشناس 
بازار سرمایه علاوه بر مقایسه بازدهی بین بازارها از 
جمله مسکن، ارز، طلا، خودرو که در آستانه جباب 
شدن قرار دارد و در نقطه مقابل بازار سرمایه تازه 
به اردیبهشت ســال ۱۴۰۱ برگشته است، گفت: 
بازار سرمایه نه تنها رشد نکرده است بلکه مقایسه 
رشد سودآوری شرکت ها نســبت به دوره مشابه 
سال گذشته و همچنین پیش بینی افزایش سود 
شرکت ها در ســال ۱۴۰۱ به میزان ۷۵۰ تا ۸۰۰ 
هزار میلیارد تومان در مقایسه با ۶۵۰ هزار میلیارد 
تومان ســال ۱۴۰۰، حکم بر این می کند که بازار 
سرمایه در آستانه تطبیق بازدهی با تورم قرار دارد.

آقابزرگی تاکید کرد: شاخص کل رکورد تاریخی 
خود را خواهد شکست. نمونه بارز تطبیق تورم با 
شاخص بورس را در تمام بازارهای مالی دنیا مانند 

آرژانتین، ترکیه و... مشاهده شده است.
به اعتقاد وی، زمانی که تورم وجود دارد نمیتوان 
جلوی رشــد بازدهی بازار ســرمایه را با دستور یا 
ابلاغیه خاص گرفت. بنابراین شاخص کل تا پایان 

سال بالای دو میلیون واحد خواهد رفت. 

  تامین آب شرب پرند و پردیس با مشکل 
مواجه است

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران گفت: برای 
تامین آب شــرب پردیس و پرند با مشکل مواجه 
هستیم، تهران یک ظرفیتی دارد که باید کنترل 
شود، با اجرای پروژه لار به کلان وضعیت در پردیس 
بهتر خواهد شد اما در کل در حواشی تهران به ویژه 

در پرند با مشکل مواجه هستیم.
محمدرضا بختیاری، با اشــاره به ساخت و ساز در 
پردیس و پرند و لزوم تامین نیاز آبی این مناطق، 
اظهار کرد: در پرند زیرساخت شبکه فاضلاب برای 
مسکن مهر و غیر مسکن مهر به صورت صد در صد 
اجرایی شده اســت، در مورد تصفیه خانه نیز باید 
گفت که مدول اول ســاخته شده و مدول دوم نیز 
تا پایان شهریورماه  تمام می شود.وی با بیان اینکه 
تصفیه فاضلاب پرند مشکلی ندارد، تصریح کرد: 
برای تامین آب شرب با مشکل مواجه هستیم، در 
این منطقه هیچگونه منابــع آب زیرزمینی وجود 
ندارد و نیاز منطقه از منابع دیگر تامین می شود، 
لذا با مشکل مواجه هستیم.مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب تهران با اشــاره به آخرین وضعیت خط 
الغدیر۲، گفت: تا پایان ســال فرایند کار تمام می 
شود و به منطقه پرند خواهد رسید، اما در شورای 
برنامه ریزی استان تهران نیز اعلام کردیم که باید تا 

حد امکان بار این مناطق کاهش یابد.
بختیاری با اشــاره به وضعیت تامین آب پردیس، 
گفت: مدول یک و دو تصفیه خانه پردیس آن بخش 
که مربوط به وزارت نیرو بود به طور کامل تمام شده 
است، بخشی از فاز هشت که شرکت عمران پردیس 

مسوولیت را برعهده دارد از برنامه عقب است.
به گفتــه وی تصفیه خانه باغکمش کــه قرارگاه 
پیمانکار آن اســت در حال ســاخت است و برای 
اینکه به آن هــا کمک کنیم بخش زیــادی از بار 
 تصفیه خانه را برعهده گرفتیم تا این تصفیه خانه

 وارد دار شود. 

  دومین اقتصاد بزرگ جهان زمستانی شد
نظرسنجی بخش خصوصی نشان داد که فعالیت 
کارخانه های چین در ماه دسامبر با سرعت بیشتری 
کاهش یافت زیرا افزایش آلودگی های کووید-۱۹ 
تولید را مختل کرد و پس از اینکه پکن تا حد زیادی 
محدودیت های ضدکرونایی را حذف کرد، بر تقاضا 

تاثیر گذاشت.
 شــاخص مدیران خرید از ۴۹.۴ در ماه نوامبر به 
۴۹ در دســامبر کاهش یافت. این شاخص برای 
پنج ماه متوالی زیر ۵۰ باقی مانده است. این میزان 
پایین ترین میزان از ســپتامبر بود اما پیش بینی 
۴۸.۸ تحلیلگران در نظرســنجی رویترز را پشت 

سر گذاشت.
نظرسنجی رسمی بزرگ تر، شاخص مدیران خرید 
چین در روز شنبه کاهش بسیار شدیدتری را نشان 
داد و شاخص فعالیت به پایین ترین حد در سه سال 
اخیر رسید. این ارقام تصویری از چالش های پیش 
روی تولیدکننــدگان چینی را ارائــه می کند که 
اکنون باید پس از چرخش ناگهانی سیاست کووید 
در این کشور در اوایل دسامبر، با افزایش عفونت ها 

مقابله کنند.

ترمیم حقوق کارگران و اختصاص بسته های حمایتی
دبیــرکل کانون عالــی انجمن های صنفی کارگران بر ضرورت ترمیم دســتمزد 
کارگران و جبران هزینه های معیشتی آنها تاکید کرد و گفت: انتظار داریم در بحث 
حمایت های نقدی یا غیرنقدی و اختصاص سبد کالا یا کالابرگ خانوارهای کارگری 

هم مدنظر قرار گیرند.
هــادی ابــوی با تاکید بــر جبــران هزینه های زندگــی خانوارهــای کارگری 
اظهــار کــرد: در حــال حاضــر هزینــه هــای ســبد معیشــت کارگــران بــه 
 دلیــل افزایــش اجاره بهــا و هزینه های مســکن و درمــان افزایش یافته اســت 
ولی ما هنوز از آن نقطه مطلوبی که کارگران در شــرایط موجود از یک رفاه نســبی 
برخوردار باشــند، فاصله داریم.وی گفت: انتظار داریم در بحث حمایت های نقدی یا 
غیرنقدی و اختصاص ســبد کالا یا کالابــرگ، خانوارهای کارگری را هم مدنظر قرار 

بدهند تا کمک کوچکی به جبران هزینه های معیشتی آنها باشد.
درصد است و نمی تواند در تورم و یا افزایش قیمت ها تاثیرگذار باشد لذا افزایش نرخ ابوی ادامه داد: طبق آمارها ســهم دستمزد در قیمت تمام شده تولید بین ۷ تا ۸ 

تورم را باید در بخشهای دیگر جست و جو کرد.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران  با اشاره به تصویب افزایش ۵۷ 
درصدی دستمزد کارگران گفت: این افزایش ماندگاری کارگران در محیط کار را به 

دنبال داشت و انگیزه آنها برای ادامه کار در کارخانه ها را موجب شد.
ابــوی تصریح کرد: با توجه بــه افزایش هزینه های زندگی و عقب ماندگی مزدی 
کارگران از سال های گذشته لازم است ترمیم حقوق کارگران در دستور کار قرار گیرد 
زیرا طبق گزارش ها، در ســال جاری ماندگاری در مشاغل ۳۰ درصد افزایش یافته و 

افزایش ۵۷ درصدی دستمزد در این زمینه اثرگذار بوده است.
وی با تاکید بر حمایت دولت از تولید و کارفرمایان گفت: اگر کارفرمایان در زمینه 
حق بیمه، مالیات و تامین مواد اولیه حمایت ببینند از افزایش حقوق کارگران استقبال 
می کنند. دولت باید در بحث تعیین دستمزد به نقش و تعهد خود در قبال هم کارگر 

و هم کارفرما عمل کند.

باید در این وضعیت علیه آلودگی تصمیم   سازی کنند، تنها یک وجه لازم اما 
غیرکافی را در تصمیمات خود لحاظ می کنند و آن پیشگیری از قرارگیری 

گروه   های آسیب   پذیر در معرض هوای آلوده است.
در جریان آلودگی آبان و آذر و همین طور در روزهای نخســت پرآلوده 
دی ماه، تصمیمات کمیته اضطرار آلودگی هوای اســتان تهران معطوف به 
برگزاری غیرحضوری کلاس   های مدارس و دانشگاه   ها بود و اقدامات دیگری 
مثل ممانعت از فروش مجوز روزانه طرح ترافیک و برگزاری طرح زوج و فرد 
از در منازل در دستور کار قرار گرفت. در این بین تصمیم اصلی و تکرارشونده 
که همواره اتخاذ می   شد، تعطیلی کلاس   های حضوری مدارس و دانشگا   ه ها 
بود تا کودکان و جوانان کمتر در هوای آزاد آلوده به غلظت بالای آلاینده   های 

سمی هوا تنفس کنند.
 اما برای اولین بار یکشــنبه شــب تصمیم دیگری نیز از همین جنس 
اتخاذ شد و آن دورکاری کارمندان بود. این تصمیم اما به دلیل سه ویژگی 
نتوانست کارآیی مطلوبی نشان دهد. از یکسو دورکاری فقط برای یک روز 
یعنی دوشــنبه تجویز شد و به این ترتیب شکل کاملا مقطعی و کم   اثر آن 
عملیاتی شــد. از سوی دیگر این تصمیم به صورت شبانه اتخاذ و ابلاغ شد 
و اجــرای آن با توجه به پایان وقت کاری اغلب دســتگاه   ها و نهادها عملا 
از همان زمان اتخاذ زیر ســوال بــود؛ چراکه قاعدتا زمان لازم برای تعیین 
کارمندان مشــمول وجود نداشت. ویژگی نامطلوب دیگری که این تصمیم 
داشــت، فقدان فراگیری بود؛ کمااینکــه دورکاری فقط برای گروه   های در 
معرض آســیب اتخاذ شد و این در حالی است که هوا در طول چهار ، پنج 
روز اخیر برای همه ناسالم است.بر اساس اعلام معاون هماهنگی امور عمرانی 
استاندار تهران که مسوولیت ریاست کمیته اضطرار را نیز به نیابت از نهاد 
متبوع خود در سطح اســتان دارد، برخی از کارمندان تهرانی روز دوشنبه 

دورکار شــدند. گروه اقلیتی که عابد ملکی به آنها اشاره و یادآوری کرد که 
برابر مصوبه کمیته اضطرار آلودگی هوا روز گذشته مشمول دورکاری شدند 
شامل زنان باردار، زنان کارمندی که فرزند دبستانی یا زیر شش سال دارند، 
تمام کارمندان بالای ۵۰ ســال، کارمندانی که بیماری   های قلبی، ریوی و 
تنفسی دارند، بیماران دیابتی و رماتیسمی و سایر بیماران و همچنین افراد 
دارای فشــار خون بالا و در نهایت کارمندان سرطانی بود.  اما موضوع قابل 
تامل این اســت که انتظار می رود هدف سیاست   ها و تصمیمات اتخاذ شده 
 در روزهای پرآلوده، ضمن حفاظت از جان افراد در معرض خطر، کاستن از 

غلظت آلاینده   ها نیز باشد.
 این در حالی اســت که با وجود آلودگی هوای تهران در ۹ روز اخیر آن 
هــم بدون وقفه و البته با توجه بــه تجربه موج قبلی آلودگی در نیمه دوم 
آذرماه که نشان داد برگزاری غیرحضوری کلاس   ها نمی تواند به تخلیه انبار 
آلودگــی در جو کمکی کند، همچنان جنس تصمیمات ضد آلودگی صرفا 
معطوف به کاهش خطر برای گروه   های آســیب   پذیر است و اقدام موثری با 
هدف مهار آلودگی هوا یا کاستن از غلظت بالای آلاینده   ها صورت نمی   گیرد.

کارشناســان معتقدند »دورکاری« اگر به صورت تمام عیار برای بیشترین 
جمعیت کارمندان اعمال شود، ضمن اینکه از تنفس هوای آلوده برای گروه 
بیشتری از شهروندان پیشگیری می کند، می تواند به تخلیه انبار آلودگی در 
لایه   های پایینی جو بینجامد و به سریال جولان آلاینده   ها در هوا پایان دهد. 
با این حال به نظر می   رســد تصمیماتی که اتخاذ می شود در عین گارانتی 
ماندگاری هوای سمی در پایتخت دست   کم تا زمان بارش   های جوی، صرفا 
تجویزگر نحوه زندگی در وضعیت ابربحران آلودگی هواست.در واقع کمیته 
اضطرار متشــکل از مسوولان دولتی و شهری در روزهای پرآلوده   ای که در 
نیمسال دوم ۱۴۰۱ پشت سر گذاشته   ایم، هنوز تصمیم ضدآلودگی موثری 
اتخاذ نکرده است. البته ممنوعیت فروش مجوز روزانه طرح ترافیک و اجرای 
طرح زوج و فرد از در منازل می تواند در خدمت کاهش ترددهای خودرویی 
و در نتیجه کاهش انتشار ریزذرات معلق )PM۲/ ۵( در هوا باشد و یک گام 
رو به جلو در مصوبات ضد آلودگی کمیته اضطرار محسوب می شود؛ اما این 
اقدام تاثیر کافی را نخواهد داشت.بررسی نشان می دهد تقریبا در هیچ   یک از 
روزهایی که این تصمیمات اجرا شده، شاخص کیفیت هوا بهبود محسوسی 
نداشــته و در مقادیر بالا درجا زده یا حتی بعضا اوضاع بدتر از روز قبل در 
شاخص منعکس شده است. همچنین سهم سفرهای آموزشی از کل سفرهای 
پایتخت در دی ماه که فصل برگزاری امتحانات ترم است، حتی به کمتر از 
۱۵ درصد می   رسد و این تصمیم نیز کاهنده ترافیک یا به اصطلاح کاهنده 
غلظت بالای ذرات معلق نیست. این در حالی است که دورکاری کارمندان 
با توجه به اینکه سهم سفرهای شغلی از آمار سفرهای روزانه تهرانی   ها بیش 
از ۳۰ درصد است، می تواند ضمن تضمین سلامت گروه   های پرخطر، زمینه 
خلاصی کل شــهر از آلودگی را فراهم کنــد. وقتی ترددهای خودرویی به 
حداقل برسد، عملا انتشار آلودگی کاهش پیدا می کند و به تدریج انباشت 
آلاینده   ها فرصت تخلیه از هوا را پیدا می کند؛ اما مادامی که حجم ترافیک 
تغییر کاهشی موثر نداشته باشد، هوا سمی باقی خواهد ماند. با این وصف 
می توان تصمیمات مقطعی و موردی برای دورکاری یک گروه اقلیت آن هم 
با اعلام در بدترین وقت ممکن یعنی ســاعات شب را چراغ   سبز به استمرار 

آلودگی تلقی کرد.
پیش تر یک مقام مسوول در وزارت بهداشت نیز به صراحت اعلام کرده بود 
تنفس در هوای آلوده این روزهای پایتخت به مثابه کشیدن سه تا هفت نخ 
سیگار است. اما با وجود اینکه این تعبیر و نیز وضعیت قرمز شاخص کیفیت 
هوا گویای حاکمیت شــرایط نامطلوب برای همه است، اما کمیته اضطرار 
بعدازظهر دیروز دوباره تشکیل جلسه داد و همان تصمیمات قبلی مبنی بر 
غیرحضوری شدن کلاس   های مدارس و دانشگاه   ها، دورکاری گروه   های اقلیتی 
از کارمندان و نیز تمدید اجرای طرح زوج و فرد از در منازل و ممنوعیت فروش 
مجوز روزانه طرح ترافیک را برای امروز )سه   شنبه( تمدید کرد. این جلسه 
در حالی برگزار شــد که ۲۶ ایستگاه از مجموع ۳۶ ایستگاه آلودگی   سنجی 
شهر تهران در شرایط قرمز و دو ایستگاه در وضعیت بنفش )بسیار ناسالم با 

شاخص بیش از ۲۰۰( بود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1401/10/14
شماره : 1329

بهبود اوضاع صنعت و ایجاد تعادل در بازار خودرو با افزایش عرضه ها در بورس
یک کارشــناس ارشــد بازار ســرمایه گفت: با اســتمرار و رشــد عرضه خودروها 
 در بــورس کالا، بهبــود اوضــاع شــرکت های تولیــدی و امــکان خرید از ســوی

 مصرف کنندگان آن هم ارزان تر از بازار آزاد را شاهد هستیم که ادامه این روند به تعادل 
بازار ختم می شود.

علی جبل عاملی به مزایای عرضه خودرو در بورس کالا اشــاره کرد و اظهار داشت: 
با توجه به تقاضای زیاد و انباشته ای که برای خرید خودرو وجود دارد و در سمت دیگر 
با محدودیت های تولید و وارداتی که در ماه های گذشته روبه رو بوده ایم، عرضه خودرو 
به ســازوکار شفاف بورس کالا سپرده شــد تا علاوه بر حذف قیمت گذاری دستوری و 
کاهش جذابیت خرید از سوی سفته بازان به مرور در بخش عرضه و واردات نیز برنامه ها 

عملیاتی شود.
وی افزود: به دلیل قیمت گذاری دستوری در ماه های قبل، رقابت شدیدی در طرف 
تقاضا به وجود آمده بود. بخشی از آن نیاز واقعی و البته بخش بزرگ تری هم تقاضای 
سفته بازی بود که همین تقاضای سرمایه ای و سفته بازی منجر به افزایش سطح قیمت ها 

و آشفتگی بازار می شد.
به گفته جبل عاملی، واقعیت این اســت که در اثر وجود دلالان و سفته بازان بازار 
خودرو در کنار عرضه محدود و نبود واردات، بخش تقاضای واقعی هم تحت تأثیر قرار 
می گرفت و مصرف کننده واقعی متضرر می شد که همانند تجربه بازار بسیاری از کالاهای 
دیگر، بورس کالا به عنوان مسیر امن و شفاف برای حمایت از ارکان اصلی بازار یعنی 

خودروساز و مصرف کننده واقعی انتخاب شد.
این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: در طول چند ســال اخیر و آغاز تحریم ها، 
همــه راه هــا برای تعادل بخشــی بــه بازار خــودرو آزموده شــده از ثبــت نام های 

طولانی مــدت تــا لاتــاری خودرو را تجربــه کردیم؛ امــا تنها راهی کــه می تواند تا 
 حــد زیادی دســت ســودجویان را از ایــن بازار کوتاه کند و حاشــیه ســود فروش

 را به جای جیب دلال به سوی شرکت ها و سهامداران و مصرف کنندگان خودرو روانه 
کند، بورس کالاست.

وی گفــت: تجربــه عرضــه همــه کالاهــا در بــورس کالا نشــان می دهد که 
همــواره بــه دلیل آنکه قرار اســت که بــازار از انحصار عده ای خاص خارج شــده و 
 همــه فرآیندها شــفاف شــود، مقاومت ها بروز می کنــد و در مورد خــودرو نیز این

 مقاومت ها کماکان ادامه دارد.
جبل عاملی افزود: از افرادی که با وجود مشاهده شرایط بهبود صنعت خودرو هنوز به 
مقابله با عرضه خودرو در بورس می پردازند باید سوال شود که راه پیشنهادی شما برای 

حمایت از مصرف کننده و خودروساز چیست؟ آیا مسیری وجود دارد که همه معاملات 
و اطلاعات مثل شــرایط امروز شــفاف شود؟ آیا راهی را سراغ دارید که خودرو در یک 
سازوکار قانونی از نظام قیمت گذاری دستوری خارج شده و به مصرف کننده برسد و در 

مقابل خودروساز هم نتواند در زمان تحویل، خلف وعده کند؟
این کارشــناس بــازار ســرمایه ادامــه داد: در اغلــب خودروهای عرضه شــده 
از کمتــر  تحویلــی  خــودروی  شــده  تمــام  قیمــت  کالا،  بــورس   در 

 قیمت هــای بازار آزاد بوده و معاملات در نظارت های کامل برای عدم اجحاف در حق 
خریداران انجام می شود.

وی تصریح کرد: شــرایطی که امروز در صنعت خودرو حاکم شده و خبرها از رشد 
تولید حکایت دارد، همگی از مزایای بازار سرمایه و بورس کالاست که در ادامه ابزارهای 

مالی نیز می تواند به ادامه نیازهای فعالان بازار خودرو پاسخ دهد.
جبل عاملی تاکید کرد: یک مقایسه ساده آماری در روند ثبت نام خودرو در سیستم 
قرعه کشی که به عنوان مثال برای خرید ۱۰۰ هزار دستگاه خودرو ۶ میلیون نفر ثبت 
نام می کردند با شرایط امروز که به دلیل واقعی شدن قیمت ها در بورس، میزان تقاضا 
به شــدت کاهش یافته اســت، بیانگر سیاست درستی است که باید با استمرار و رشد 

عرضه ها در بورس ادامه یابد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: به نظر می رسد راه حل اساسی در افزایش 
عرضه شرکت ها در بورس کالا متناسب با تقاضا است همچنین اینکه عرضه خودروهای 
وارداتی نیز در بورس کالا می تواند از ایجاد بازار سیاه برای این خودروها جلوگیری کرده 
و کمک کند تا همه متقاضیان بتوانند از این فرصت استفاده کنند، نه عده ای خاص که 

صاحب نفوذ و قدرت هستند.
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آیا بازار سهام شانس صعود خواهد داشت؟
ســیاوش علیمردانی  |  بعد از اظهارات رئیس جدید بانک مرکزی عکس العمل شدید و البته منفی بازار سرمایه دور از ذهن نبود. اما با این 
حال کاهش هیجانات سرمایه گذاران در جریان معاملات روز گذشته بازار سهام که بازگشت نماگر اصلی بورس تهران به مدار صعودی را 
رقم زد، این نکته را یادآوری می کند که بازار این روزها هوشمند تر از آن است که بخواهد تصمیمات عجولانه و بی پایه و اساس سیاستگذاران را تنها 
 مبنای معاملات خود قرار دهد. اهالی بازار نیز در مقایســه با قبل رفتار ســنجیده تری دارند که بر این اساس احتمالا عمده سرمایه گذاری خود را

 به صنایعی اختصاص دهند که به این نرخ ارتباط کمتری داشته باشد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 سود فولاد کمتر
 از مس است

  درآمد ۳۳ هزار میلیارد تومانی دولت از 
محل خصوصی سازی

بنابــر گــزارش وزارت اقتصاد، اهــداف بودجه ای 
واگــذاری ســهام و بنگاه هــا توســط ســازمان 
خصوصی ســازی در ۹ ماهه امســال به میزان ۶۲ 
درصد محقق شــد.وزارت اقتصــاد در جدیدترین 
گزارشی که منتشــر کرده، اعلام می کند دولت تا 
پایان ۹ ماهه ســال جاری ۳۲ هزار و ۹۱۶ میلیارد 
تومان از محل واگذاری ها درآمد داشته و ۶۲ درصد 
پیش بینی درآمد دولت از این محل در بودجه سال 
جاری محقق شده است.بر این اساس از مجموع ۷۱ 
هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان پیش بینی شده به عنوان 
درآمد دولت در بودجه سال جاری از محل واگذاری 
سهام و بنگاه ها، میزان ۳۲ هزار و ۹۱۶ میلیارد تومان 
محقق شده است.سال گذشــته مجموع تکالیف 
قانون بودجه از این محل ۹۵ هــزار و ۹۰۰ میلیارد 
تومان بود که در مجموع یــک هزار و ۸۳۷ میلیارد 
تومان آن یعنی تنها ۲ درصد محقق شد.عمده درآمد 
محقق شده، مربوط به حصه نقدی واگذاری بلوک ۱۲ 
درصدی هلدینگ خلیج فارس به عنوان بزرگ ترین 
معامله تاریخ خصوصی سازی است که در آبان ماه 
سال جاری به خزانه واریز شد.در این معامله تعهد 
خریدار ۱۴۲ هزار میلیارد تومان است که ۳۲.۵ هزار 
میلیارد تومان حصه نقدی آن بوده و پرداخت شده و 
۷۰ درصد مابقی نیز به صورت اقساط ۳۶ ماهه و هر 
۶ ماه یکبار پرداخت خواهد شد و تا ۴ سال به مبلغ 
ســالانه ۲۷ هزار میلیارد تومان برای دولت درآمد 
خواهد داشت که در ارقام درآمدی بودجه سال آینده 

نیز لحاظ می شود. 

  سیاســت های مبهم ارزی بــرای فعالان 
اقتصادی نگران کننده است

عضو هیات نمایندگان اتاق تهران می گوید: با وجود 
تمام سیاســت هایی که با هدف حمایــت از وضع 
معیشتی مردم یا تولیدکنندگان اجرایی شده، هنوز 
بهترین راهکار تک نرخی کردن ارز است.عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران گفــت: تبعیت از واقعیت ها 
در حوزه ارز، یک موضوع مهم و اساســی اســت و 
بانک مرکزی باید از تکرار سیاســت های شکست 
خورده قبلی خودداری کند.مهرداد عباد  اظهار کرد: 
راهکارهایی که منجر به پایین نگه داشتن مصنوعی 
نرخ ارز می شــود یا با چند نرخی کردن آن، فضایی 
برای رانت ایجاد می کند، در آینده نه چندان دور خود 
به معضلی جدید بدل می شوند که مشابه آن را در 
تجربه دولت گذشته دیدیم.وی با اشاره به تصمیم 
مهم دولت ســیزدهم در حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
افزود: ما در بخش خصوصی از ابتدای ســال تحت 
تاثیر این تصمیم مهم قرار گرفتیم زیرا ارز ترجیحی 
که در دولت گذشته اجرایی شده بود، خود به فضایی 
برای رانت و فساد بدل شد و همین موضوع کار را در 
مدیریت بازار ارز دشــوار کرد. اینکه پس از اجرای 
این تصمیم، خود دولت فعلی وارد فضایی نشــود 
که تجربه ای شبیه به گذشته را تکرار کند، اهمیت 
فراوانی خواهد داشت.عضو هیات نمایندگان اتاق 
تهران با بیان اینکه هرچه فاصله میان نرخ نیمایی و 
نرخ بازار آزاد بیشتر شود، فضا برای رانت گسترده تر 
خواهد شد، اظهار کرد: در این تردیدی وجود ندارد 
که دولت می خواهد با اجرای این سیاست، قیمت 
تمام شده کالاهای مصرفی مردم را پایین نگه دارد 
اما اگر این عرصه به فضایی برای رانت تبدیل شود، 
آنگاه شاهد آن خواهیم بود که ارز با قیمت پایین تر 
گرفته شده و صرف وارادات می شود اما باز هم قیمت 
تمام شــده کالا برای مردم کاهش پیدا نمی کند و 
همین مسئله چالشــی جدید برای دولت خواهد 
بود که بایــد همزمان هم با رانت مبــارزه کند و به 
دنبال پایین آوردن فشار بر مردم باشد.به گفته عباد 
اینکه امروز فاصله بین نرخ نیما و بازار آزاد به ۲۰ تا 
۳۰ درصد رسیده، قطعا زنگ خطری است که باید 
برایش تصمیم گیری کرد.وی با بیان اینکه راه برون 
رفت از این مشــکلات ارزی که هر چند سال تکرار 
می شوند، تلاش برای بهبود اقتصاد ملی کشور است، 
تصریح کرد: عواملی مانند کســری بودجه مزمن و 
خلق نقدینگی، محدودیت یا حذف ارتباط اقتصاد 
ایران با کشورهای مختلف دنیا و مدیریت نکردن نرخ 
تورم باعث شده که ارزش پول ملی ما سال به سال 
کمتر شده و به نقطه فعلی برسد. از این رو برای اینکه 
بتوانیم از این موقعیــت بگذریم اصلی ترین راهکار 
بهبود وضعیت اقتصادی کشور در حوزه های مختلف 

و زیرساختی است.

  چگونه کنترل نرخ ارز ادامه می یابد؟
یک کارشناس اقتصادی معتقد است که بخشی از 
کاهش نرخ ارز در روزهای گذشــته ناشی از تغییر 
رئیس بانک مرکزی است اما برای ادامه دار بودن این 
روند و کنترل نرخ ارز، بانک مرکزی باید اقدامات خود 
را در راستای کنترل پارامترهای اصلی اقتصادی آغاز 
کند تا بتواند اثرگذاری پایداری روی بازار ارز داشته 
باشد.محمدعلی خادم سهی، در پی وضعیت بازار 
ارز اظهار کرد: بخشی از نوسانات نرخ ارز وابسته به 
انتظارات مردم و فعالان بازار است و در شرایط کنونی 
با تغییر رئیس کل بانک مرکزی، شخصی که به نظر 
می رسد برنامه ای داشــته باشد در انتظارات مردم 
اثرگذار است. البته پارامترهای اصلی اقتصادی مهم تر 
از این مساله خواهد بود اما انتظارات می تواند سرعت 

تاثیر آنها را کاهش یا افزایش دهد.

بنابراین انتظار می رود بازار سهام در نهایت با سختی فراوان و فراز و نشیب های متعدد و محدود از چالش ارز نیمایی ۲۸۵۰۰ تومانی 
نیز عبور و با گذر از موانع موجود سطوح بالاتری را لمس کند؛ چراکه در روزهای آینده نقش گزارش عملکرد شرکت ها و گزارش ها 
میان دوره مجددا در بازار افزایش یافته و احتمالا بورس تهران با پتانسیل گزارش های خوب و در نظر گرفتن شرایط ارزی کنونی مسیر 
خود را تثبیت خواهد کرد. اما این نکته را نیز باید در نظر گرفت که هرچند که با این تحولات ارزی ممکن است معاملات بورس تهران 
هیجان قبل را نداشته باشد و بازار با سرعت کمتری این تحولات را طی کند. این در حالی است که به نظر می رسد سیاست اتخاذشده 

در بین بازارهای سرمایه گذاری مختلف زیان اصلی را به بورس تهران و اهالی آن برساند.

 تحولات و نوسانات بازارهای سرمایه گذاری
تورم فزاینده در سال جاری در کنار رشد قیمت دلار آزاد، انتظارات تورمی در اقتصاد کشور را پایدار کرده است. علاوه بر این، نبود 
چشم انداز مناسب از شرایط سیاسی و اقتصادی کشور و اتخاذ سیاست های نامناسب توسط سیاستگذاران سرنوشت بازارهای مالی را 
دستخوش تغییراتی ناگهانی قرار داده است. تبعات اتخاذ چنین تصمیماتی را می توان در روند معاملات بازارها طی روزهای گذشته 
مشاهده کرد. چراکه تحت تاثیر اقدامات و سیاست هایی که توسط رئیس جدید بانک مرکزی در دستور کار قرار گرفته است، علاوه 
بر اینکه عملکردها بازارهای مالی با نوسانات و هیجانات منفی همراه می شود، در ادامه انگیزه عرضه ارز هم کاهش می یابد و مالکیت 
افراد نیز بر دارایی آنها با چالش مواجه خواهد شد. این مساله با در نظر گرفتن چشم انداز منفی بلندمدت و رکودی بازارهای دارایی در 
آینده سرمایه سرمایه گذاران را در معرض زیان قرار می دهد و بسیاری از افراد را از حضور و تعامل در بازارهای مالی دلسرد کرده است.

این در حالی است که بعد از اظهارات رئیس جدید بانک مرکزی عکس العمل شدید منفی بازار سرمایه دور از ذهن نبود و بر این 
اســاس افت شــدید بورس در روز ابتدایی هفته قابل پیش بینی بود. خروج ۷۴۱میلیارد تومانی سرمایه سرمایه گذاران خرد از بازار در 
این روز نیز حاکی از آن اســت که ســرمایه گذار اعتمادی به تصمیمات اتخاذشده از سوی سیاستگذار ندارد و برای در امان ماندن از 
پیامدهای چنین تصمیماتی فرار را بر قرار ترجیح می دهد؛ اما با این حال ارزش معاملات در روز شنبه همچنان سطح مناسب خود را 

حفظ کرد که این موضوع در جریان معاملات روزی هیجانات منفی در بازار سر به فلک کشیده می تواند 
نکته مثبتی باشد. در روز یکشنبه نیز بازار سهام با افت بیش از ۲۶هزار واحدی به سطح یک میلیون 
و ۵۶۴هزار واحد رســید که پس از کاهش سنگین ارزش سهام در معاملات روز شنبه، کاهش نماگر 
اصلی بازار در روز مذکور دور از ذهن نبود؛ چراکه تحت تاثیر سیاست های تثبیتی و دستوری رئیس 
کل بانک مرکزی، همچنان امیدها برای ادامه روند صعودی هفته گذشــته رو به کاهش اســت. علاوه 
بر این، تثبیت دلار نیما در نرخ ۲۸هزار و ۵۰۰تومان و تاکید بر دخالت دولت در این بازار چشم انداز 
مبهمی را برای آینده بازارهای سرمایه گذاری به ویژه بازار سهام و فعالان آن ترسیم کرده است. با این 
حال کاهش هیجانات ســرمایه گذاران در جریان معاملات روز دوشنبه بازار سهام که بازگشت نماگر 
اصلی بورس تهران به مدار صعودی را رقم زد، این نکته را تداعی می کند که بازار هوشــمند تر از آن 
است که بخواهد تصمیمات عجولانه و بی پایه و اساس سیاستگذاران را محور معاملات خود قرار دهد؛ 
چرا که سرمایه گذاران بورس تهران نیز رفتار سنجیده تری در مقایسه با قبل دارند. بر این اساس عمده 

سرمایه گذاری خود را به صنایعی اختصاص می دهند که به این نرخ ارتباط کمتری دارند.
در چنین شرایطی بازار سهام به دلیل ترس از تصمیمات سیاستگذار مجددا در فازی محافظه کارانه قرار 
گرفته است. این در حالی است که اتخاذ چنین سیاستی آن هم در روزهایی که پرتفوی سرمایه گذاری 
اهالی بورس تهران پس از دو سال و نیم انتظار و سردرگمی نهایتا در شرایط مناسبی قرار گرفته بود، 
ضربه جدی به بورس وارد کرد. حالا بازار ســهام  بار دیگر با ریســک هایی همراه شد که کنترل آن از 
دست بازار خارج است. این را که چرا بازار سرمایه تا این اندازه به نرخ بهره حساسیت نشان می دهد، 
می توان در اقتصاد تورمی کشور جست وجو کرد. چراکه در اقتصادی که طی سال های متمادی میزبان 
تورم های دو رقمی اســت و انتظارات تورمی نیز در آن همواره صعودی است، سرمایه گذاران به دنبال 
بازاری هستند که بتوانند با ریسک کمتر، فرصت حفظ ارزش دارایی و در بهترین حالت کسب سود 

را به دست آورند.

 بورس؛ قربانی سیاست های اشتباه
اتخاذ چندباره سیاســت های شکست خورده از ارز ۱۲۲۶تومانی بهمنی و ۴۲۰۰تومانی جهانگیری 
تا ارز نیمایی ۲۸۵۰۰ تومانی فرزینی که در روزهای اخیر شاهد آن بودیم در کنار شنیده ها از بودجه 
ســال آینده بورس تهران در معرض ریسک ها و چالش های متعددی قرار خواهد داد. چراکه علاوه بر 
سیاست های اتخاذشده، گمانه زنی ها حاکی از آن است که بودجه سال آینده بودجه ای انبساطی خواهد 
بود. فارغ از ماجرای تثبیت نرخ ارز و نرخ تثبیتی ۲۸,۵۰۰تومان که اساسا نمی تواند مانع از جهش های 
ارزی باشد، به نظر می رسد در شرایط حال حاضر اقتصاد کشور افزایش نرخ سود نمی تواند کاملا جلوی 
تورم را بگیرد؛ چراکه تورم انتظاری در ایران به شدت ناشی از تحولات سیاسی است. بالطبع مادامی که 
شــفافیت  لازم در این حوزه صورت نگیرد و اصلاحات ساختاری در رویه های بودجه و نظام بانکداری 
اتفاق نیفتد، هرگونه سیاست تثبیتی در اقتصاد شکست خواهد خورد و منجر به ثبات تورم نمی شود. 
کارشناســان این حوزه نیز بر این باورند که این سیاســت ها حرف درمانی هستند و احتمالا در کوتاه 
مدت اثراتی موقت داشته باشند که البته تبعات منفی آنها گریبان بازارهای مالی و سرمایه گذاران حاضر 
در آنها را خواهد گرفت. بر این اســاس می توان گفت ایجاد تقاضای کاذب تحت تاثیر قیمت گذاری 
دستوری نرخ ارز و ممانعت از تک نرخی شدن نرخ ارز، ضربه مهلکی به بورس تهران وارد خواهد کرد.

 صعود تورمی بازارها
با این حال بررسی وضعیت سال ۱۳۹۷ نیز نشان می دهد که پس از اعلام سیاست ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
نرخ ارز در بازار با شتاب بیشتری رشد کرد و علاوه  بر این، در همان چند ماه اول چندین  میلیارد دلار 
رانت ناشی از تخصیص ارز دولتی به جیب دلالان و واسطه ها سرازیر شد. به هر روی با توجه به اینکه 
هم اکنون اختلاف قیمت در دلار نیما و آزاد به بیش از ۴۳درصد رسیده، توجه به این نکته ضروری است 
که تثبیت دستوری قیمت در سامانه نیما اعتماد به بازار سرمایه را که تاکنون به بازسازی آن تاکید می شد 
مجددا در فاز منفی قرار دهد و بورسی  ها را از دور معاملات خارج سازد. اما به طور کلی صعود انتظارات 
تورمی از چندین جنبه می تواند موجبات رشد بازار سهام را فراهم سازد. از طرفی دیگر افزایش قیمت 
دارایی شرکت ها نهایتا منجر به رشد قیمت سهام آنها خواهد شد و علاوه بر این، اختلاف منفی موجود 
بین نرخ تامین مالی شرکت ها و تورم، می تواند سودآوری شرکت ها دستخوش تغییرات مثبتی خواهد 
شد که به نظر می رسد تاثیر مستقیمی بر تابلوی معاملات سهام می گذارد. بررسی تجربه های قبلی نیز 
 نشان می دهد که روند افزایشی تورم می تواند رالی صعودی تورمی جدیدی را برای بورس ایجاد کند

 که بر این اساس تنها در کوتاه  مدت موانع مهمی در مسیر انتقال تورم انتظاری به بورس وجود دارد 
که مهم ترین آن قیمت گذاری دستوری و کنترل نرخ دلار نیما است. چراکه بسیار دور از انتظار است 
که در بلندمدت روند کنونی پایدار بماند و در ادامه احتمالا شاهد شکل گیری یک صعود تورمی جدید 

در بازار سرمایه خواهیم بود.

وزیر صمت با بیان اینکه هم اکنون نیاز سالانه کشور به فولاد ۳۵ میلیون تن است، گفت: صنعت فولاد در ایران پیشروی سایر صنایع است اما از نظر سودآوری، صنعت مس بالاتر از صنعت فولاد 
قرار دارد.

 سید رضا فاطمی امین با اشاره به نیاز کشور به فولاد اظهار کرد: هم اکنون نیاز سالانه کشور به فولاد ۳۵ میلیون تن است که صنعت فولاد توانسته با تأمین نیاز داخل، رشد صادرات را نیز ثبت کند.
وزیر صمت افزود: صنعت فولاد با رشد مناسب در جایگاه مطلوبی قرار گرفته است به طوری که ماه گذشته از لحاظ تولید ماهانه، رتبه هفتم دنیا را کسب کردیم در حالی که این رتبه از سیزده به 
۱۰ و سپس به ۷ ارتقا یافته است.وی ادامه داد: هم اکنون صنعت فولاد در ایران صنعت بسیار پیشرفته و بالغی شده و به نوعی در سایر صنایع پیشرو است؛ البته میزان سود از این صنعت در مقایسه 

با صنایع مانند مس کمتر است.
فاطمی امین گفت: صنعت فولاد به اندازه کافی در کشور رشد کرده است، اما با توجه به تقاضای جهانی فولاد، این صنعت نیازمند تقویت است.

در چنین شرایطی بازار سهام 
به دلیل ترس از تصمیمات 

سیاستگذار مجددا در فازی 
محافظه کارانه قرار گرفته 

است. این در حالی است که 
اتخاذ چنین سیاستی آن 

هم در روزهایی که پرتفوی 
سرمایه گذاری اهالی بورس 
تهران پس از دو سال و نیم 

انتظار و سردرگمی نهایتا در 
شرایط مناسبی قرار گرفته 

بود، ضربه جدی به بورس 
وارد کرد. حالا بازار سهام  بار 
دیگر با ریسک هایی همراه 
شد که کنترل آن از دست 

بازار خارج است. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1401/10/14
شماره : 1329

  الزام به رعایت نرخ سود بانکی
بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه بانکی با تاکید بر لزوم پایبندی بانک ها در خصوص نرخ مصوب سپرده های 
بانکی از اعمال اقدمات تنبیهی برای بانک ها و موسسات اعتباری متخلف خبر داد. در بخشنامه بانک مرکزی تاکید 
شده است، به رغم تأکیدات این بانک مبنی بر لزوم رعایت نرخ سودهای بانکی، حسب بازرسی های انجام شده و 
همچنین گزارش های واصله، برخی از بانک ها و مؤسسات اعتباری، همچنان با توسل به روش ها و شیوه های مختلف، 
از نرخ های سود مصوب این بانک تخطی می کنند.لازم به ذکر است که ادامه روند نقض ضوابط ابلاغی در خصوص 
نرخ  های سود یاد شــده بدون توجه به پیامدهای آن، ضمن افزایش بهای تمام شده پول در شبکه بانکی کشور، 
موجبات تضییع حقوق سایر ذینفعان و همچنین تهدید ثبات، سلامت و استحکام مالی بانک  ها و مؤسسات اعتباری 
را فراهم می  آورد. از این رو ضمن ابلاغ اخطار و تذکر به بانک  ها و مؤسسات اعتباری ناقض نرخ  های سود موصوف و 
برخورد با آن ها از طریق هیأت انتظامی بانک ها، اقدامات زیر نیز در خصوص بانک ها و مؤسسات اعتباری متخلف در 
دستور کار این بانک قرار می گیرد:- تعطیلی یا غیر فعال کردن شناسه اختصاصی شعب متخلف- مدنظر قرار دادن 
تخلفات مذکور به عنوان تخلفات حایز اهمیت در تصمیم گیری  برای صدور تأییدیه صلاحیت مدیران بانک ها و 
مؤسسات اعتباری- بازنگری در حدود رشد مجاز مقرر در ضوابط ناظر بر کنترل مقداری ترازنامه- بازنگری در تعداد 
شعبه و باجه- مدنظر قرار دادن تخلفات موصوف در بررسی های مربوط به صدور مجوزهای موردنیاز بانک و مؤسسه 
اعتباری از جمله مجوزهای برگزاری مجامع، افزایش سرمایه، ارایه خدمات ارزی و ...همچنین لازم است بانک و 
مؤسسه اعتباری، رؤسای شعبی که در رعایت ضوابط نرخ های سود مرتکب تخلف شده اند را از سمت خود عزل کنند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
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آگهی ابلاغ رای
آقاي عبدالحسين تقي زاده قصاب 

 به شماره كارمندي 593132  -  فرزند محمدتقي
پرونــده نامبــرده بــالا بــه اتهــام غيبــت غيــر موجــه متوالــي مجــدد در 
ايــن هيــات مطــرح و بــه مجــازات اخــراج از دســتگاه متبــوع محكــوم 
ــده  ــاد ش ــه ي ــي ب ــدم دسترس ــت ع ــه عل ــذا ب ــت. ل ــده  اس گردي
ــون آئيــن دادرســي  ــز تبصــره مــاده 302 قان ــه تجوي صدرالاشــاره و ب
ــرف  ــرده ظ ــا نامب ــود ت ــر مي ش ــت منتش ــك نوب ــب در ي ــي مرات مدن
مــدت يكمــاه از تاريــخ نشــر آگهــي چنانچــه اعتراضــي دارنــد در يكي 
از روزهــاي اداري بــه محــل امــور اداري ذيربــط يــا ايــن هيــات واقع در 
تهــران، خيابــان ملاصــدرا، خيابــان شــيخ بهائــي شــمال، ضلــع جنوب 
ــرقي  ــارم ش ــه چه ــلاك 144، طبق ــي- پ ــيخ بهائ ــدان ش ــي مي غرب

هيــات پنجــم بــدوي مراجعــه نماينــد. 
هيات پنجم بدوي رسيدگي به تخلفات اداري كارمندان وزارت نفت

بایدها و نبایدهای طبقاتی شدن اینترنت
موضوع اینترنت تخصصی که با عنوان طبقاتی هم شناخته میشد، با گذشت بیش 
از ســه ماه از اعمال محدودیت ها برروی اینترنت اکنون پررنگ شده است به گونه ای 
که برخی اتحادیه ها و ســازمان ها اعلام کرده اند در حال مذاکره برای فراهم کردن 
دسترسی آزاد به اینترنت برای اعضایشان جهت پیشبرد فعالیت های سازمانی هستند 
اما این موضوع به اعتقاد کارشناسان درصورت فراگیر شدن می تواند خطرناک و منشا 

فساد در کشور شود.
 طی روزهای گذشته اطلاعیه ای از سوی اتحادیه فناوران رایانه تهران منتشر شد 
که در آن گفته شــده طی نامه نگاری و مذاکرات متعدد این اتحادیه با متولیان حوزه 
اینترنت کشــور، پس از گذشــت بیش از دو ماه از به وجود آمدن اختلال در عملکرد 
پلتفرم ها و کاهش سرعت به واسطه استفاده از فیلترشکن ها، مراجع ذی صلاح، دارندگان 
پروانه کسب این اتحادیه را به عنوان کارآمدترین و مشروع ترین فعالان حوزه فناوری به 
رسمیت شناخته و امکان رفع فیلتر پلتفرم ها را برای ایشان محقق کرده اند و  به شرط 
قبول مسئولیت توسط صاحب پروانه هیچ محدودیتی در تعداد آی پی های اعلام شده 

توسط ایشان وجود ندارد.
در همین رابطه، رضا قربانی-رئیس کمیسیون فین تک سازمان نظام صنفی استان 
تهران- در گفت و گو با ایسنا درباره این موضوع اظهار کرد: واقعیت این است این خبر 
در این حد منتشر شد که اتحادیه فناوران رایانه استان تهران که یک اتحادیه ای مرتبط 
با کافی نت و فروشگاه های تجهیزات کامپوتری بوده و موضوع آن زیاد مربوط به فناوری 
نیست و بیشتر بر حوزه تجهیزات دستگاه مصرفی فناوری نظارت دارد، چنین اطلاعیه 

ای را منتشر کرده است. 
وی افــزود: این اتحادیه اعلام کرد که برای اعضای خود اینترنتی گرفته اســت که 

فیلترینگی بر روی آن اعمال نشده که همین امر هم بسیار مبهم بود. پیش از این صحبت 
هایی شده بود که اتاق اصناف و اتاق بازرگانی اقدام کرده اند برای اعضای خود اینترنت 
بدون فیلتر بگیرند اما همان هم به دلیل اینکه کسی اعلام نکرده بود نمی شود به آن 
استناد کرد.قربانی در ادامه سخنانش گفت: ما در سازمان نظام صنفی استان تهران و به 
صورت کلی سازمان نظام صنفی کشور اساسا رویکردمان این نیست که برویم و چنین 
چیزی را تثبیت کنیم، وقتی اینترنت و دسترســی به ابزارهای پرکاربرد اینترنت قطع 
باشــد اما برای یک عده خاص این دسترسی و به عبارتی اینترنت طبقاتی ایجاد شود، 
درست نیست. آیا زمانی که دسترسی به پیام رسان خارجی در کل کشور قطع باشد، 
فایده ای دارد که عده محدودی به آن دسترسی داشته باشند؟ وی تأکید کرد: واقعیت 
این است که این ابزارها ابزارهای شبکه اند یعنی همه مردم باید به آنها دسترسی داشته 

باشند. بنابراین ما خواسته روشنی در این مدت در سازمان نظام صنفی رایانه ای داشتیم 
و آن دسترسی آزاد به اینترنت است.قربانی با طرح این سوال که ایجاد محدودیت برای 
اینترنت و ایجاد رانت برای عده خاص کمکی می کند؟ تصریح کرد: اتحادیه ها و اتاق 
اصناف مختارند که برای اعضای خود چنین طرحی را استفاده کنند، درواقع این موضوع 
به اعضا و رویکرد اتحادیه ها بازمی گردد ولی ما در ســازمان نظام صنفی رایانه ای که 
حدود ۷۰۰۰ شرکت در کل کشور دارد، با این کار مخالفیم. بنابراین اینکه برای اعضای 
خود امتیازهای جدایی را دریافت کنیم به نفع اعضا و شــرکت ها نمی دانیم، اینترنت 

طبقاتی ایده خطرناکی است.
رئیس کمیســیون فین تک سازمان نظام صنفی استان تهران درباره این که گفته 
میشود اینترنت طبقاتی با هدف ارائه خدمات در شرکت ها و مانند تجارت است؟ اظهار 
کرد: به قاطعیت می گویم هیچ کســب و کاری بیشــتر از ۷۰۰۰ کسب و کاری که در 
ســازمان نظام صنفی استان تهران هستند، به دسترسی آزاد اینترنت احتیاج ندارند و 
ما در صف اول این مسئله هستیم و به نظر میرسد، کسب و کارهایی که جزو اتحادیه 
فناوران رایانه تهران هســتند، نیازی ندارند زیرا کار فناوری انجام نمی دهند و درحال 
فروش تجهیزات مصرفی هستند.قربانی با اشاره به دلایل مفید نبودن اینترنت طبقاتی 
تشریح کرد: اینکه طبقه ای از بقیه متمایز و به آنها اینترنت بدون فیلتر داده شود یک 
بحث است و نباید انتقاد و اعتراضی کرد و بحث دیگر موضوع دسترسی به شبکه های 
اجتماعی پرکاربرد مانند واتس اپ و اینســتاگرام است که از زمان ایجاد محدودیت ها 
کاربرانشان در انجام کارها دچار مشکل شده اند. ما نمی خواهیم از اپلیکیشن خارجی 
دفاع کنیم اما باید دید آیا جایگزین آن در طول سال ها معرفی شده است؟ مواردی را 

نام می برند که جایگزین است اما  مردم چه میزان استقبال کرده اند؟
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کشاورزی 

دبیر کمیسیون واردکنندگان و تامین کنندگان برنج کشور گفت: هند در حوزه تجارت به برخی تعهدات خود در قبال ایجاد تراز تجاری با ایران همکاری لازم را نداشته و واردات برنج از این کشور ممنوع شد.
 مسیح کشاورز، دبیر کمیسیون واردکنندگان و تأمین کنندگان برنج کشور درباره چرایی ممنوعیت واردات برنج خارجی به کشور گفت: جلسه ای حدود یک ماه قبل در کمیسیون کشاورزی مجلس 
شورای اسلامی با حضور وزیر جهاد کشاورزی تشکیل شد. در این جلسه که برخی واردکنندگان برنج کشور هم حاضر بودند درخواست شد برای برقراری تراز تجاری با برخی کشورهای صادرکننده برنج 

به کشور از جمله هند محدودیت هایی اعمال شود.
وی افزود: هند در حوزه تجارت به برخی تعهدات خود در قبال ایجاد تراز تجاری با ایران همکاری لازم را نداشته و در نتیجه واردات برنج از این کشور ممنوع شد.

دبیر کمیسیون واردکنندگان و تأمین کنندگان برنج کشور با بیان اینکه ۶۰ درصد کسری بازار برنج کشور از هند تأمین می شد، ادامه داد: عدم پایبندی هند به تعهدات تجاری خود می تواند این فرصت 
را در اختیار پاکستان قرار دهد؛ اما در حال حاضر این ممنوعیت برای تمام برنج های خارجی اعمال شده است.

واردات برنج خارجی 
ممنوع شد

گندم، روغن، برنج، شــکر و... از کالاهای اساسی در بازار جهانی بوده و 
هر کشوری تلاش دارد برای تضمین امنیت غذایی خود تولید این اقلام را 
هرچند هزینه بر، در داخل انجام دهد. برخی از این اقلام مانند گندم و برنج 
آب بر بوده و با وجود خشکسالی و بحران آب که بخش زیادی از کشورها را 
تهدید می کند تولید آنها در این کشورها ادامه دارد. این مسئله به موضوع 
تأمین امنیت غذایی بر می گردد. در ادامه مهر وضعیت بعضی از محصولات 

پرمصرف جهانی را در سال ۲۰۲۲ میلادی مورد بررسی قرار داد.

 گندم
مهم ترین محصول در رســته غلات که قوت غالب عموم مردم جهان به 
شمار می رود، گندم است. این محصول کشاورزی بیشترین اراضی زیر کشت 
جهان را به خود اختصاص داده و بر اساس گزارش فائو که به تازگی منتشر 
شده است، ایران دوازدهمین تولیدکننده بزرگ گندم جهان به شمار می رود. 
چین با تولید ۱۳۴ میلیون تن در جایگاه نخست ایستاده است. هند و روسیه 

در مقام دوم و سوم قرار دارند )آمار مربوط به سال ۲۰۲۰ میلادی است(.
وضعیت قیمتی بازار جهانی گندم در سال ۲۰۲۲ چگونه بود؟ قاسم پیشه 
ور، رئیس نظام صنفی کشــاورزی ایران در این باره به مهر گفت: بر اساس 
گزارش های منتشر شده گندم تغییر قیمتی زیادی نداشت و اوج قیمت ها 
مربوط به آغاز جنگ روســیه و اوکراین اســت؛ اما در چند ماه اخیر قیمت 

گندم در بازار جهانی تثبیت شد.
وی افزود: امنیت غذایی موضوع مهمی برای تولیدکننده و مصرف کننده 

بوده و در تعامل با یکدیگر بازار را مدیریت می کنند.
پیشه ور با بیان اینکه پاندومی کرونا سبب شد تا قدرت خرید مردم در 
سطح جهانی کاهش پیدا کند، اظهار کرد: افزایش قیمت محصولات پس از 

چند ماه از شروع جنگ روسیه و اوکراین روند کاهشی داشت.
او گفت: محصولات کشاورزی فسادپذیر بوده و در نهایت یک سال امکان 
ذخیره سازی آنها وجود دارد. از این رو توازن در بازار جهانی اقلام مصرفی 
برقرار است. البته استثناهایی هم وجود دارد. هنگام اتفاقات قهریه مانند سیل، 
جنگ و... قیمت ها افزایشی می شود. اما درحال حاضر به دلیل کاهش تاب 
آوری مردم دنیا و آسیب های اقتصادی کرونا به خانوارها شاهد تثبیت نسبی 

بازار محصولات مصرفی هستیم.
این فعال حوزه کشاورزی درباره قیمت گندم در بازار جهانی، گفت: نرخ 
جهانی هر کیلو گندم ۱۲ هزار تومان اســت. در واقع محصولات کشاورزی 

مانند بازار فلزات دچار افزایش قیمت زیادی نشدند.

 ذرت و غلات
بر اســاس گزارش های جهانی پس از گندم، بیشترین اراضی کشاورزی 
جهان به ذرت اختصاص دارد. ذرت سرشــار از مواد مغذی مورد نیاز برای 
بدن بوده که در مناطق کردنشین خاورمیانه به آن گندم شامی می گویند. 
با نگاهی به تاریخچه این گیاه در جهان باید گفت ذرت از قرن های قبل در 
آمریکای لاتین به وسیله سرخ پوستان کاشته می شد. سیدجلال طیبن طیبا، 
عضو هیأت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور درباره وضعیت 
قیمت جهانی ذرت در سال ۲۰۲۲ به مهر گفت: نرخ این ماده مغذی از هر 

تن ۲۵۰ دلار در ابتدای سال ۲۰۲۲ به حدود ۴۶۰ دلار رسید.
وی تصریح کرد: عوامل مختلفی در رشد قیمت ذرت دخیل بوده است؛ 
نخستین عامل به افزایش بازار تقاضا برمی گردد. رشد اقتصادی چین سبب 
شــد تا تقاضای این کشور برای ذرت افزایش پیدا کند. در واقع با فروکش 

کردن پاندومی کرونا تقاضا در بازار جهانی تشدید شد.
این فعال بازار محصولات کشاورزی افزود: از سوی دیگر پس از آغاز جنگ 
روســیه و اوکراین شاهد افزایش قیمت ها بودیم زیرا اوکراین یکی از تأمین 

کنندگان بزرگ غلات تا ذرت در جهان محسوب می شود.
وی گفــت: محدودیت های بارگیری و تهدید آینده کشــت و کار ذرت 
ســبب شد تا نرخ این ماده مغذی خوراکی رشد زیادی داشته باشد. اما در 
دو ماه پایانی سال ۲۰۲۲ با مذاکراتی که انجام شد تا حدودی قیمت غلات 
تا ذرت کاهش یافت و به هر تن ۳۸۰ دلار رسید اما با قیمت ابتدای سال 

۲۰۲۲ هنوز فاصله دارد.
عضو هیأت مدیره انجمن واردکنندگان نهاده های دام و طیور با اشاره به 
۳ عامل اصلــی در افزایش قیمت ذرت در بازار جهانی عنوان کرد: کاهش 
بارندگی در مبادی اصلی کشت و کار کشورهایی مانند برزیل، آمریکا، آرژانتین 
و اوکراین، سرانه برداشت را کاهش داد و به همان نسبت قیمت ها صعودی 

شــدند. عامل دوم، افزایش تقاضا برای ذرت پس از فروکش کردن بیماری 
کرونا بود. در نهایت هم جنگ روسیه و اوکراین سبب شد تا ماه دهم ۲۰۲۲ 
میلادی )اکتبر( نرخ ها روند صعودی داشــته باشد. اما در دو ماه پایانی سال 

قیمت ها فروکش کرد.

 روغن
روغن و دانه های روغنی از دیگر اقلام پرمصرف بشر است. جنگ و درگیری 
بازار این ماده خوراکی را نیز تحت تأثیر قرار داد. اوکراین یکی از کشورهای 
مهم در تأمین دانه های روغنی جهان اســت. با آغاز جنگ بنادر این کشور 
بسته شده و صادرات متوقف شد. به این ترتیب قیمت روغن در بازار جهانی 

تا ۸۰ درصد رشد کرد.
امیرهوشنگ بی رشک، دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی ایران در 
این باره به مهر گفت: پس از کاهش عرضه دانه های روغنی نرخ روغن جهانی 
طی چند ماه ۸۰ درصد بالا رفت؛ به ویژه اینکه روسیه هم برای صادرات این 

کالای اساسی عوارض در نظر گرفت.
وی افزود: در ادامه با مذاکرات انجام شــده بین دولت اوکراین و ترکیه، 
کریــدوری از طریق ترکیه باز شــد و همین امر منجر به کاهش ۴۵ تا ۵۰ 
درصدی قیمت روغن در بازار جهانی شــد. با وجود کاهش، قیمت ها هنوز 

نسبت به ابتدای سال ۲۰۲۲ بالاست.

 شکر
نوســان قیمتی شکر در سال ۲۰۲۲ نسبت به سایر اقلام مصرفی بیشتر 
بود. جنگ روسیه و اوکراین شرایطی را در سطح بین الملل به وجود آورد که 
سبب شد تا نرخ نیشکر در جهان افزایش چشمگیری داشته باشد. بخشی 
از این موضوع، به تأمین سوخت خودروها از گیاه نیشکر باز می گشت. بهمن 
دانایی، رئیس انجمن صنفی کارخانه های قند و شــکر ایران درباره نوسان 
قیمتی شــکر در جهان به مهر گفت: نرخ شکر از ۴۷۰ دلار در ابتدای سال 
۲۰۲۲ میلادی به ۵۷۰ دلار در انتهای سال رسید. در واقع نرخ شکر جهانی 
حدود ۱۰۰ دلار افزایش قیمت را تجربه کرد. با این وجود هنوز قیمت این 

کالای اساسی واقعی نشده است.
این فعال بخش کالاهای اساسی کشور درباره چرایی این امر عنوان کرد: 
شکر کالایی سیاسی بوده و تا حدودی به قیمت نفت وابسته است. بالا و پایین 
شدن نرخ نفت تا حدودی قیمت شکر را هم دچار نوسان می کند. به عنوان 
مثال بخشی از شکر جهان به وسیله برزیل تأمین می شود. این کشور تولید 
نیشکر داشته و بخشی از نیاز جهانی را پوشش می دهد. آغاز جنگ روسیه و 
اوکراین و چالش تأمین سوخت، باعث شد تا بخشی از این ماده گیاهی برای 
تولید اتانول و تأمین سوخت خودرو و… مورد استفاده قرار گرفت. از این رو با 
پیشی گرفتن تقاضا نسبت به عرضه، قیمت این کالا در بازار جهانی رشد کرد.

دانایی اظهار کرد: در دوره هایی که قیمت نفت رشد می کند بازار شکر نیز 
تحت تأثیر قرار گرفته و صعودی می شود.

رئیس انجمن صنفی کارخانه ای قند و شکر ایران در ادامه سخنان خود 
به دومین دلیل گرانی شکر در سال ۲۰۲۲ اشاره کرد و گفت: خشکسالی در 
برخی کشورها از جمله هند و برزیل باعث شد تولید کاهش یافته و تعادل بازار 
از بین برود. به طور قطع هنگامی که ذخایر جهانی کاهشی می شود قیمت ها 
در جهت مخالف افزایش می یابند.دانایی با تاکید بر اینکه قیمت جهانی شکر 
واقعی نیست، تصریح کرد: در بازار شکر، دامپینگ وجود دارد و قیمت واقعی 
ســرکوب می شود. در این باره اروپا مقهور این دامپینگ و شکر ارزان برزیل 
نشده و با وجود اینکه تولید شکر برای آنها گران تر تمام می شود چون شکر 
اســتخراجی آنها از چغندر قند است تولید را ادامه داده اند. در واقع می توان 

گفت آنها در راستای امنیت غذایی نگاه بلندمدت دارند.

 برنج
برنج یکی از مهم ترین وعده های غذایی برخی کشورهای جهان از جمله 
ایران است. پیش بینی می شد که با شروع جنگ روسیه و اوکراین، برنج های 
محلی و پرمصرف در ســال ۲۰۲۲ بیش از ۱۰۰ هزار تومان قیمت گذاری 
شوند اما در عمل با کاهش قدرت خرید مردم به دلیل آسیب اقتصاد شیوع 
ویروس کرونا قیمت ها افزایش زیادی نیافت؛ اتفاقی که برای بازار میوه هم افتاد.

مسیح کشاورز، دبیر کمیسیون واردکنندگان و تأمین کنندگان برنج با 
بیان اینکه نوســان قیمتی بازار برنج سال ۲۰۲۲ بین ۱۰ تا ۲۰ درصد بوده 
اســت به مهر گفت: هنگام برداشت محصول قیمت ها روند کاهش داشته و 
هر چه از فصل برداشت دور می شویم قیمت ها افزایش می یابند. اما به دلیل 

رقابت بالا در این بازار توازن قیمتی برقرار است.

محمد رضا بهرامی    |     گندم، ذرت، روغن و شــکر با آغاز جنگ روســیه و اوکراین دچار افزایش قیمت شــدند اما در نهایت در اکتبر ســال گذشته قیمت ها تا 
حدودی فروکش کردند.

شکر کالایی سیاسی بوده 
و تا حدودی به قیمت نفت 
وابسته است. بالا و پایین 

شدن نرخ نفت تا حدودی 
قیمت شکر را هم دچار 

نوسان می کند. به عنوان 
مثال بخشی از شکر 

جهان به وسیله برزیل 
تأمین می شود. این کشور 

تولید نیشکر داشته و 
بخشی از نیاز جهانی را 
پوشش می دهد. آغاز 

جنگ روسیه و اوکراین 
و چالش تأمین سوخت، 

باعث شد تا بخشی از این 
ماده گیاهی برای تولید 
اتانول و تأمین سوخت 

خودرو و… مورد استفاده 
قرار گرفت. از این رو 

با پیشی گرفتن تقاضا 
نسبت به عرضه، قیمت 
این کالا در بازار جهانی 

رشد کرد.
دانایی اظهار کرد: در 

دوره هایی که قیمت نفت 
رشد می کند بازار شکر 

نیز تحت تأثیر قرار گرفته 
و صعودی می شود.

بازار پرتنش » شکر« در سال ۲۰۲۲ 

  برگزاری جلسه شــورای تامین مسکن استان 
بوشهر 

جلسه شورای تامین مسکن به ریاست رستمیان معاون 
امور هماهنگی عمرانی استانداری بوشهر در سالن جلسات 

استانداری بوشهر تشکیل شد.   
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی 
اســتان بوشهر،جلسه شورای تامین مســکن به ریاست 
رستمیان معاون امور هماهنگی عمرانی استانداری بوشهر 

و با حضور اعضای شورای تامین مسکن استان برگزار شد.
رستمیان در این جلسه با اشاره به طرح ملی مسکن، آموزش 
کامل متقاضیان در جهت آشنایی کامل با ضوابط این طرح 
را لازم دانست.وی با تاکید بر اینکه احداث تمامی مسکن 
های این طرح باید بر مبنای استاندارهای لازم باشد، ارائه 
خدمات همه جانبه ی تمامی ادارات خدمات رســان در 

محل را خواستار شد.

 برگزاری مراسم گرامیداشت روز جهانی مقاومت، 
همزمان با سالگرد شهادت سردار قاسم سلیمانی 

مراسم گرامیداشت روز جهانی مقاومت همزمان با سالگرد 
شهادت سردار سپهبد پاسدار قاسم سلیمانی با هدف تبیین 
معارف، آرمان هــا، ارزش ها و دســتاوردهای بزرگ دفاع 

مقدس و مقاومت برگزار گردید.
گلستان  - سیده حبیبه مومنی-به گزارش روابط عمومی 
اداره کل تامین اجتماعی استان گلســتان : روز دوشنبه 
۱۲ دی مراسم گرامیداشت روز جهانی مقاومت همزمان 
با سالگرد شهادت ســردار سپهبد پاسدار قاسم سلیمانی 
با هدف تبیین معارف، آرمان ها، ارزش ها و دستاوردهای 
بزرگ دفاع مقدس و مقاومت در محــل اداره کل تامین 

اجتماعی استان گلستان برگزار گردید.
سردار ملک شاهکویی فرمانده سپاه نینوای استان گلستان 
در این مراسم بیان داشت: ترویج فرهنگ مقاومت انسان و 
جامعه را در مقابل حملات و هجمه های ترکیبی دشمن 
مقاوم و واکسینه می کند؛ بر همین اساس لازم است یاد 
و خاطره شهدا به خصوص شــهدای شاخص مانند حاج 
قاسم سلیمانی برای الگوگیری جوانان گرامی داشته شود.

فرمانده سپاه نینوای استان گلستان با اشاره به رسالت اصلی 
کارگزاران نظام  ، خاطرنشان کرد: تحقق این مهم مستلزم 
روحیه جهادی است و این امر با الگو قراردادن مرام و مکتب 
شهدا و حاج قاسم سلیمانی به سرانجام می رسد و نهادینه 
می شود.لازم به توضیح است، مراســم گرامیداشت روز 
جهانی مقاومت با حضور روسای شعب و ادارات اداره کل 

تامین اجتماعی استان گلستان برگزار گردید.

  
  آغاز عرضه بلیت قطارهای رجا برای بهمن ماه 1401

عرضه بلیت قطارهای مسافری رجا برای بهمن ۱۴۰۱، روز 
چهارشنبه ۱۴ دی آغاز می شود.

عضو هیأت مدیره و معاون اجرایی شرکت حمل ونقل ریلی 
رجا با اعلام این خبر گفت: فروش بلیت قطارهای مسافری 
رجا به صورت  مراجعه حضوری از طریق آژانس ها و کلیه 
مراکز مجاز فروش بلیت قطار در سراسر کشور از ساعت ۸ 
صبح روز چهارشنبه ۱۴ دی و فروش غیر حضوری از طریق 
سایت ها و اپلیکیشن های مجاز از ساعت ۱۴ همان روز انجام 
می شود.علیرضا علی سلیمانی افزود: هم وطنان برای کسب 
اطلاعات بیشتر، همچنین دریافت برنامه حرکت قطارها، 
بهای بلیت، خرید بلیت و... می توانند به صورت شبانه روزی 
از سراسر کشور با سامانه ارتباط با مشتریان رجا از طریق 
شماره تلفن ۱۵۳9تماس حاصل کرده یا به پایگاه اینترنتی 

www.raja.ir مراجعه کنند.

 پیام تسلیت موسوی مدیرعامل شرکت توزیع برق 
استان گلستان به مناسبت شهادت سردار سلیمانی

به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع برق گلســتان ، 
شهادت بهترین طریق رسیدن به اوج نقطه ی انسانیت است 
که نصیب مردان الهی می شود.آنانی که برای دست یابی به 
شهد شیرین اش از لذایذ دنیوی می گذرند و جان خویش 
را تســلیم حق می کنند تا راه های افلاک را بهتر از زمین 
فرا گرفته و آسمانی گردند.آنان که سعیدند و به سعادت 
رسیدند چرا که شهیدند و شهادت را از آن خود کردند تا در 
محضر الهی روزی خور خوان خدایی شوند. سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی یادگار دوران دفاع مقدس، فرماندهی 
دوستداشتنی، ذوالفقار ولایت، فرزند نجیب و با وفای ایران 
اسلامی، مرد خستگی ناپذیر میدان های جهاد و مبارزه، 
مالک اشتر زمان، مجاهدی فداکار و فاتح جبهه های جنگ 
با داعش و تروریست ها، حامی محرومان و مظلومان، مرد 
عمل و اخلاص که تمام وجودش عشــق به خدا، ولایت، 
مردم و ملت بزرگ ایران بود.بدون شک هر قطره از خون 
آن بزرگمرد و همرزمان شــهیدش، در رگ های هزاران 
جوان مومن و انقلابی این مرز و بوم خواهد جوشید و جبهه 
مقاومت پر شورتر از گذشته، مستکبران عالم را مایوس و 
پشیمان می سازد.اینجانب ضمن عرض تسلیت و تبریک 
مجدد به مقام معظم رهبری مدظله العالی و آحاد ملت عزیز 
کشــورمان به ویژه خانواده معظم آن شهید معزز و مردم 
قهرمان و ولایتمدار ، اســتمرار راه پر افتخار و با عزت اش 

را با عظمتی فزون تر از خداوند متعال مسئلت می نمایم.
سیداحمد موسوی - مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 

استان گلستان

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1401/10/14
شماره : 1329

پویانمایی »لوپتو« در مسجد علی بن موسی الرضا )ع( شهر قرق اکران شد

ساخت 1۳00 واحد مسکونی در سازمان اقتصادی کوثر از ماه آینده 

انیمیشــن لوپتو ساخته عباس عسگری، توسط ســینما سیار در شهر کم برخوردار 
قرق اکران شد.

 به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان، همزمان با شب 
یلدا )۳۰ دی( محمدرعیت، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان و هیات همراه در 
مسجد علی بن موسی الرضا)ع( شهر قرق حضور یافت و با جمعی از کودکان و نوجوانان 

مسجدی دیدار و گفت و گو کرد.
در پایان این دیدار مقرر شــد، در اســرع وقت سینما ســیار با اکران فیلمی مناسب 

کودکان و نوجوانان در این مسجد حضور پیدا کند.
در همین راستا، سینما سیار در صبح جمعه 9 دی با اکران  انیمیشن لوپتو، ساخته 
عباس عســگری میزبان گروه کودکان و نوجوانان ابوالفضلی مسجد علی بن موسی الرضا 

)ع( شهر قرق توابع شهرستان گرگان شد.
گفتنی است، انیمیشن سینمایی لوپتو به کارگردانی عباس عسگری در ۶ سال پیش 

یعنی سال ۱۳9۵ در گونه پویانمایی تولیدشده است. لوپتو که اولین انیمیشن این هنرمند 
محسوب می شود؛ توانست در مرجع ارزش گذاری سینما و تلویزیون یعنی منظوم نمره 
۱۰ از ۱۰ را از ســوی مردم به دست بیاورد که نشان می دهد عموم مردم لوپتو را اثری 

درخشان، ممتاز و بسیار ارزشمند ارزیابی می کنند.
لوپتو، یک انیمیشــن ســینمایی موزیکال با فضایی شاد و مهیج است که با تکنیک 

سه بعدی در استودیو فراسوی ابعاد توسط هنرمندان کرمانی تولیدشده است.
در خلاصه داستان این کارتون آمده است: پدر علی در کارگاه لوپتو با یاددادن ساخت 
اســباب بازی به بیمارانش، آن ها را درمان می کند. کارگاه اسباب بازی های خلاقانه لوپتو 
که بین کودکان ایرانی محبوبیت زیادی دارد با خرابکاری یک ناشناس تعطیل می شود. 

علی تلاش می کند پدرش را که ناامید شده است از این مخمصه نجات دهد.
یادآوری می شود، هدف از راه اندازی سینمای سیار در شهرستان ها، روستاها و مناطق 
مرزی استان گلستان این است که مردم منطقه با پیمودن کوتاه ترین مسیر به »سینما 
سیار« دسترســی پیداکرده و بتوانند از فیلم های روز ســینمایی کشور استفاده کنند. 
همچنین این طرح در راســتای سیاست های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و به منظور 

ارائه خدمات باکم ترین هزینه در مناطق کم بهره و محروم از سینما انجام می پذیرد.

به گزارش روابط عمومی ســازمان اقتصادی کوثر، حســین زاهدی مدیرعامل گروه 
ســرمایه گذاری عمران و ســاختمان معین کوثر در نشست خبری با اصحاب رسانه که 
روز ۱۰ دی برگزار شد، ضمن بزرگداشت ایام سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی، اظهار 
داشــت: گروه عمران و ســاختمان معین کوثر ۳۰ سال سابقه حضور در عرصه فعالیت 
تخصصی خود دارد و رسالت اصلی این گروه به عنوان بازوی اجرایی، فنی و ساختمانی 
سازمان اقتصادی کوثر در حوزه عمرانی به حساب می آید که البته در دوره جدید فعالیت 
ما متفاوت شده و به حوزه سرمایه گذاری، فنی، مهندسی و اجرایی نیز ورود کرده است.

زاهــدی ادامــه داد: پیش از ایــن دوره مدیریت، به خاطر نوع نــگاه مدیران قبلی 
این هلدینگ در ســاختار سازمانی، در اولویت نبوده، اما در دوره جدید هلدینگ ما جزو 
هلدینگ های پرکار بوده و حائز اولویت شده ایم، چراکه یکی از شعار های دولت، تامین 

مسکن بوده و ما هم در این عرصه دستی برآتش داریم.
مدیرعامل گروه معین کوثر با اشاره به تدوین برنامه اجرایی برای مؤلفه مولدسازی از 
اقتصاد رهنما که مبتنی بر ایجاد ارزش افزوده ساختمان ها و املاک بلااستفاده شرکت 
هاست، یادآور شد: خوشبختانه در دوره جدید قرار شد فرآوری املاک در برنامه ما قرار 

بگیرد، بنابراین به زودی جزئیات اجرایی آن نیز اعلام خواهد شد. 
وی با بیان اینکه ما تا امروز با فرآوری انجام شــده بر املاک موجود سازمان، ۱۰۰۰ 
میلیارد تومان ارزش افزوده ایجاد کرده ایم افزود: ما پروژه های ســاخت و ساز موسسه 
ایثار را در ۵ استان و مجموعه های اقامتی که به واحد های بنیاد شهید خدمات می دهد 
را مدیریت می کنیم و همچنین بخشــی از کار را در قالب همیاری با ســازمان سیاحتی 
کوثر و شرکت متُد )خدمات درمانی(، برای ارائه خدمات به جامعه هدف )خانواده معظم 

شهدا و ایثارگران( دنبال خواهیم کرد.
زاهدی مأموریت این هلدینگ را ارائه خدمات عمرانی و ســاختمانی به خانواده های 
معظم شهدا، ایثارگران و جانبازان برشمرد و تصریح کرد: احیای کارخانه ویلچرسازی که 
از نیاز های اساسی جامعه هدف ماست از پروژه های بزرگ عمرانی معین کوثر محسوب 
می شود.وی در این زمینه ادامه داد: مطالعات ما بر روی توسعه بیمارستان خاتم الانبیا 
نیز شــروع شده چراکه از جمله معضلات آن عدم وجود پارکینگ مناسب بوده که قرار 

است پارکینگ طبقاتی ۷۰۰ ظرفیتی را در ۶ طبقه ایجاد کنیم.
مدیرعامــل گروه معین کوثر گفت: آسایشــگاه برای جانبازان خانم قطع نخاعی ها و 

ساخت و تعمیر پروژه های متعدد برای بازسازی خانه والدین شهدا و جانبازان با درصد های 
بالا که در قالب مسؤلیت اجتماعی بر عهده هلدینگ معین کوثر است را اجرایی کرده ایم.

وی همچنیــن از کلنــگ زنی ۵ پروژه برای ســاخت ۱۳۰۰ واحد مســکونی برای 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران از ماه آینده در ۴ استان تهران، گیلان، مازندران و 
خراســان رضوی خبر داد.به گفته وی کسب سود خالص ۲۰۰ درصد عدد قابل توجهی 
است که با تکیه بر متخصصان داخلی توانستیم به این سود دست پیدا کنیم، به عبارت 
دیگر این رقم مربوط به یکسال اخیر و مشخصا از دی ماه ۱۴۰۰ تاکنون است درحالی 

که دوره مالی قبلی منفی بوده و ما حتی ۱۰ میلیارد تومان در ضرر بودیم.
وی با اشاره به موفقیت در توسعه جوانگرایی در مجموعه سرمایه انسانی معین کوثر 
یادآور شد: معین کوثر برای ۱۰۰ نفر به صورت مستقیم و برای ۱۰۰۰ نفر غیر مستقیم 
اشــتغال آفریده اســت. در همین زمینه گفتنی است ۴ ماه پیش فراخوان جذب دادیم 
که ۴ هزار رزومه را جمع آوری کردیم و خروجی نهایی آن توسط موسسه رویش کوثر 
که موسســه دانش بنیان ماســت، مورد تحلیل و ارزیابی قرار گرفت چرا که اولویت ما 
بکارگیری افراد خلاق و دارای طرح و ایده با اولویت خانواده شهدا و ایثارگران بوده است.

وعده ای که محقق شد؛
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بیش از یک میلیون 
لیتر به سهمیه سوخت 
سیستان و بلوچستان 
اضافه شده است

وزیرنفتبااشارهبهافزایشسهمیهسوختاستانسیتانوبلوچستانگفت:روزانه۱.۲میلیونلیتربیشترازسالگذشتهسوختبهایناستاناختصاصدادهایم.
بهگزارشروزازپایگاهاطلاعرسانی،دولتجواداوجیافزود:سوختمایعموردنیازاستان۱۴درصدبیشترازسالگذشتهتامینمیشود.

ویادامهداد:سیستانوبلوچستانتنهااستانیاستکهدرآنتجهیزاتمربوطبهاحداثجایگاههایسی.ان.جیرابهصورترایگاندراختیارسرمایهگذارانبرایایجادجایگاهقراردادهایم.
وزیرنفتبابیاناینکهکاهشســهمیهســوختآزاددرسراسرکشــورصورتگرفتهتابتوانیممصرفسوخترامدیریتکنیم،گفت:امسالپروژههایگازرسانیخوبیدراستانبه

بهرهبرداریرسیدهاست.
بهگفتهاوجی،افزایشسهمیهنفتسفیدمازاداستاننیزمصوبشدهاست.

استاندار یزد در جمع اصحاب رسانه خبر داد
دومین سفر رئیس جمهور به استان یزد 

یزد-ســیدمحمدجوادعرفانفر-استانداریزدبااشاره
بهدومینســفررئیسدولتسیزدهمبهاستانیزدطی
روزهای۲۲و۲۳دی،درنشستهماندیشیباخبرنگاران
گفت:باهمتدولتواختصاص۱50هزارمیلیاردتومان
ازمحلحقوقدولتیمعادنکشورمشکلآبیزدیها

حداقلتا50سالآیندهمرتفعخواهدشد.
»مهرانفاطمی«درجمعخبرنگاراناستانکهدرمحل
سالنکوثراستاندارییزدبرگزارشدافزود:اعتبارمورد
نیازاینطرحازمحلحقوقدولتیتماممعادنبااختصاص
۱50هزارمیلیاردتومانطی۱0ســالبهیکشرکت
ذیصلاحانجاممیشودواینشرکتمتعهدخواهدشد
باتوانمندیخود،اینطرحانتقالآبراسهسالهبراییزد
اجراییکندتادغدغهکمآبــییزدیهاحداقلبرای50

سالآیندهمرتفعشود.
استانداریزدبابیاناینکهمجموعاعتباریکهدراستان
توزیعمیشودمعادل۱000میلیاردتوماندردوبخش
عمرانیوجاریاســت،گفت:۱50هزارمیلیاردتومان
اعتباراینطرحیعنی۱50سالاعتباراستانیزدباعدد
کنونیلذااجــرایاینابرطرحکــهمیتوانددغدغهآب
شربوصنعتاستانرارفعکند،برایاستانبسیارحائز

اهمیتاست.
نمایندهدولتسیزدهمدراســتانیزدتصریحداشت:
همزمانبااجرایخطانتقالآبیزد،اجرایخطانتقالآب
بهخراسانجنوبی،فارس،سیستانوبلوچستان،خراسان
جنوبیواصفهاننیزانجاممیشودولیخطانتقالآبیزد
دارایاینمزیتاستکهقبلًامسیراینخطدرجریان
انتقالآبشرکتگلگهرسیرجان،مسسرچشمهکرمان
وچادرملویزدکهدرقالبیککنسرسیومبرایتامینآب
خودشانانجامشد،آزادسازیوایستگاههایآناجراوبرق
رسانیشدهلذاقراراستمســیرانتقالآبیزددرقالب

اجرایدوخطلولهازهمینمسیراجراشود.
ویبابیاناینکهاجرایاینطرحهمزمانباتصویبآغاز
میشودونقطهشروعطرحازیزدآغازوبهسمتدریاپیش
میرودافزود:ازسمتدریانیزاینکارشروعشدهاست.

فاطمیدربخشدیگریازســخنانخودبابیاناینکه
سهمسیربرایتامینآباستانوجوددارد،تصریحکرد:
نخستینمسیرانتقالآبازسدبهشتآبادبودکهدرسال
۱۳۸۶مصوبولیدرسال۱۳۹0اجرایآنشروعشدو
اکنونبامشکلاتزیادیازجملهچالشهایانتقالآببین

حوزهایمواجهاستکهراهکارهاییبرایآنهمداریم.
استانداریزدروشدومرامدیریتمنابعموجودآبیاستان
خواندوگفت:البتهاینامرنیزکفافآیندهیزدباادامهاین

روندخشکسالیهاییزدرانمیدهد.
فاطمیروشســومراانتقالآبازدریایآزادذکرکردو
گفت:دریاتنهامنبعلایزالوتمامنشدنیبرایتامینآب
استکهدردولتهایگذشــتهتخصیص۲50میلیون
مترمکعببرداشــتآبآنبااجرای۸۴0کیلومترخط
انتقالمصوبشدهاستولیاجرایاینخطکههماستان
کرمانوهماستانیزدازآنمنتفعمیشودنیازمندبالغبر

۱00هزارمیلیاردتوماناعتباراست.
ویبابیاناینکهتنهاایندولتشجاعتممنوعیتاستقرار
صنایعآلایندهدراینمحوروحتیابطالمجوزهایقبل
راداشتمزیتاســتانرانهدربخشکشاورزیبلکهدر
بخشهایصنعتومعدندانســتومؤکداازممنوعیت
بارگذاریصنایعدرکنارســکونتگاههابهویژهدرمحور

یزد–عقداطیدولتسیزدهمخبرداد.
اینمقاممسئولبااشــارهبهاینکهدرحالحاضر۱۴0
میلیونمترمکعبمصرفآبشرباستاناست،گفت:۶5
میلیونمترمکعبازاینمیزانازطریقخطانتقالیو۷5
میلیونمترمکعبآنازمنابعآبهایزیرزمینیباشاخص
کیفی)EC(بالای۱500تا۳000برایشربمردمتامین
میشوددرحالیکهآباســتانداردبایددارایشاخص

کمتراز۱000باشد.
فاطمیگفت:هرچندبهشــیوهحکمرانیدولتانتقاد
وارداســتلیکنانتظارمیرودبهدلیلایناتفاقبزرگ
کهدولتقبولکردهوبــرایتحققآننیزهمتکردهتا
بزرگتریندغدغهاستانرارفعکند،بایدازدولتتشکر

وقدردانیکرد.
»علیاکبرعزیزی«نیزبابیاناینکهاستاناجازهبرگشت
یکریالازاعتباراتسفراولرئیسجمهوررابهمدیران
استاننداد،گفت:خوشبختانهتمامایناعتبارجذبودر
طرحهایمصوبهزینهشدهوپیشرفتخوبیرادراین

طرحهاداشتهایم.
معاونسیاســیامنیتیاجتماعیاســتانداریــزدابراز
امیدواریکردکهدراینســفرشــاهدتشکیلنشست
هیاتدولتدراستانباشیمافزود:دوردومسفردوروزه
وباتفاوتهاییانجامخواهدشــدبهنحویکهبهمحض
ورودرئیسجمهوردراســتانشاهدشــروعیکطرح
بزرگدراســتانکهچنددهــهمطرحوایــندغدغه
حلنشــدهبودیعنیطرحانتقالآبازخلیجفارسبه

استانیزدخواهیمبود.

 آغاز زمستان سخت اروپا
 تفاوت بحران گازی اروپا با کمبود گازی ایران

حمید منبتی     |     عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه مقایسه ایران و اروپا از لحاظ شرایط گازی درست نیست، 
گفت: بیشتر مشکل ما کمبود گاز ناشی از مصرف غیربهینه اســت، اما مشکل اروپا بحران گاز است که با زمستان 

سخت روبرو هستند.
مســئلهبحرانگازیاروپاوزمســتانسختاروپابرایاولینبارتوســطرسانههایغربیمطرحشدهبودومسئلهتحریمگازیروسیهوفکربهاین
موضوعکهروســیهپسازتحریمگازی،بهســمتپایاندادنبهجنگخواهدرفت؛اروپاییهارابهاینسمتبردکهگازارزانروسیهراپسبزنند،

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1401/10/14
شماره : 1329

ما به عنوان کشور دارنده 
ذخیره و تولیدکننده 

گاز در مقام استفاده باید 
اولویت را بر نیازهای 

داخلی بگذاریم. 
اولویتمان باید عمل به 

تعهداتمان باشد که باید 
آنها را حتماً انجام دهیم. 

اگر ما بر اساس سازوکاری 
که در جهان و اروپا گاز 

مصرف می شود، گاز 
مصرف کنیم می توانیم 

بیش از آن چیزی که 
گاز صادر می کنیم، در 
صادرات حرفی برای 
گفتن داشته باشیم.

پروژه ها، فعالیت ها و خدمات شهرداری در سال ۱۴۰۲ دارای پیوست رسانه ای می شوند

مراسم سومین سالگرد شهید حاج قاسم سلیمانی درشرکت آب و فاضلاب استان بوشهر برگزار شد

بهگزارشادارهارتباطاتواموربینالمللشــهرداری،دکترکریمیدریازدهمین
روزازدیماهســالجاریدرجلســهشــورایروابطعمومیهایشــهرداریاراکبا
اشــارهبهاینکهمجموعهشــهرداریامروزهبهعنواننهادیکهچشــموچراغمردم
دربحــثخدمتگذاریاســت،گفت:مــردمامیددارندکهشــهرداریمشــکلیاز
مشکلاتشــانوکاستیهایزندگیشاندرحوزهشــهریراشناساییودرجهترفع
آنهاتلاشنماید.لذامجموعهفعالیتهاییکهتوســطمجموعهبزرگشهرداریانجام
میشــودبایدمنعکسشــودتاامیدواریورضایتمندیشــهروندانازاینمجموعه

خدماترسانروزبهروزبیشترشود.
ویدرادامهباتاکیدبراینکهباهدایتصحیحفعالیتهایمدیریتشهریمیتوان
رضایتمندیبیشتریبرایشهروندانرقمزد،افزود:هراقداموفعالیتیکهدربستر
افکارســنجیانجامنشودقطعاباکاســتیهاونارضایتیهمراهاست،لذاموضوعافکار

سنجیدرروابطعمومیبسیارحائزاهمیتاست.
شهرداراراکخاطرنشانکرد:روابطعمومینیازمندنیروهایعلاقمندبهحرفهروابط

عمومی،فعال،تلاشگر،دارایذهنکنجکاووبابهرههوشیبالادارد.
دکترکریمیبااعلاماینموضوعکهپروژهها،فعالیتهاوخدماتشهرداریدرسال
۱۴0۲دارایپیوســترسانهایمیشوند،گفت:راهاندازیاستودیورادیوشهر،تعاملبا
صداوســیما،شناساییرسانههایتاثیرگذاردرافکارعمومیدربرنامههایارتباطی

شهرداریقراردارد.
ویتاکیــدکرد:شــهرداریاراکدرایــندورهازفعالیتخــوددرتمامیجبهه
هــایکاریاعــمازپــروژههایعمرانــی،حملونقلعمومی،نوســازیماشــین
آلاتعمرانــی،گردشــگری،مالــیودرآمدی،شهرســازیومعمــاریوفرهنگیو
اجتماعــیفعالاســتومابهدنبالخدمتبهمردمهســتیملذااطلاعشــهروندان
ازآنچهکهتوسطمجموعهمدیریتشهریصورتمیگیردنقشمهمیدرامیدآفرینی

وکسبرضایتحداکثریدارد.

بهگزارشروابطعمومیوآموزشهمگانیشرکتآبوفاضلاباستانبوشهر،فرمانده
ســپاهامامصادقاستانبوشــهردراینمراسمگفت:خدمتبهمردمازویژگیهایبارز
ســردارســلیمانیبودکهاینمهمبهخوبیدربینکارکنانشرکتآبوفاضلاباستان

بوشهردرحوزهنهضتآبرسانینهادینهشدهاست.
سردارعلیرزمجوافزود:جلبرضایتمردمهموارهدراولویتهایسردارسلیمانیبود
کهبرایتحققاینمهمدرکشورهایمختلفیبرایخدمترسانیبهمردمحاضرمیشدند.
ویادامهداد:بزرگترینمشکلاتدیپلماسیباتدابیرحلمیشودکهالگوگیریاز

سیرهورفتارسرداردلهاکمکمهمیبهتحققدیپلماسیمثبتوموثراست.
رزمجوافزود:ســردراسلیمانیچهلسالبیوقفهمجاهدتخالصانهوصادقانهداشت

کههمینویژگیهامنجربهمحبوبیتروزافزونویشدهاست.
ویتصریحکرد:اینشــهیدوالامقامهموارههمبامردمدرونکشــوروهمبامردم
بیرونکشــورزندگیمیکردونعمتامنیتبزرگترینهدیهســردارسلیمانیبهمردم

منطقهبودهاست.
رزمجواضافهکرد:اعتقادصادقانهبهنقشمردم،امتاسلامی،مردمداریومردمیاری
ویبااشارهبهاینکهسردارسلیمانیعشقبهمجموعهملتایرانداشت،اظهارکرد:ویازویژگیهایبارزآنشهیدبرجستهبودکهبایدبراینسلجدیدتبدیلبهالگوشود.

عشقبهمردمراازمکتباهلبیتفراگرفتودرادامهاینمسیرروشننیزباشهادتش
زندهبودنانقلاباسلامیرابهجهانیانثابتکرد.

رزمجوافزود:کاروتدبیراینشــهیدآســمانیدرابعادمختلفیاززندگیموجمیزد
کهاینموضوعمنجربهارتباطعمیقوقلبیملتایرانباسردارسلیمانیشدهبود.

مدیرعاملشــرکتآبوفاضلاباستانبوشــهرگفت:توسعهمعنویتدریکجامعه
موتورمحرکتوســعهاقتصادیاســتوازمهمترینارکانتوسعهمعنویتدرجامعهنیز

وجودالگوهایعملیدرجامعههست.
ابوالحسنعالیافزود:وجودچنینالگوهایارزشمندیپیشرفتاخلاقیراسرعتمی
دهدکهشهیدسردارسلیمانینیزیکیازاینالگوهایبرجستهوممتازبودکهاینالگوها

طبقاصولجریاناستعماریترورشخصیتییافیزیکیمیشوند.
ویادامهداد:استعمارگرانبهخوبیفهمیدهبودندسردارسلیمانیازدرجهتاثیرگذاری

بسیاربالاییدرمنطقهبرخورداراست.
عالیافزود:ســردارســلیمانیباوجودقرارداشتندربالاترینعرصهنظامیوسیاسی
دراوجتواضــعوفروتنیبودکهاینچنینویژگیهایویراتبدیلبهشــخصیتیالگو

وممتازکردهبود.

کاهش ۲۵ تا ۷۸ درصدی میزان آب ۱۱ سد مهم کشور
وضعیت۱۱ســدمهمکهتامینکنندهآبشربوکشاورزیکشور
رابــرعهدهدارند،ازابتدایســالآبیجاریتــاروز۱0دیماهبا
کاهش۲5تا۸۷درصدیمیزانموجودینسبتبهسالآبیگذشته

روبروهستند.
امسالسومینپاییزپیاپیخشکسالیراسپریمیکنیموبارشهابا
کاهششــدیدهمراهبودهوبهدنبالآنوضعیتبسیاریازسدهای
کشورمتأثرازکاهشبارششدهاست.تازهترینگزارشدفتراطلاعات
ودادههایآبکشــورنشانمیدهدکهتعدادزیادیازسدهایمهم
شربوکشــاورزیباکاهشآبیروبروهستند.براساساینگزارش،

ســدتهمزنجانازابتدایســالآبیجاریتا۱0دیماه۱۳میلیونمترمکعبآبداردکهدرمقایسهبازمانمشابهدرسالآبیپارسال
5۶درصدکاهشرانشانمیدهد.میزانپرشدگیاینسدهم۱۶درصداست.

سدشهیدرجاییمازندرانازابتدایسالآبیجاریتا۱0دیماه۳۲میلیونمترمکعبموجودیآبداردکهدرمقایسهبامدتمشابه
پارسال55درصدکاهشداردکهتنها۲0درصدپرشدگیآبدارد.

چاهنیمههایسیســتانوبلوچســتانازابتدایسالآبیجاریتا۱0دیماه۱۳۸میلیونمترمکعبموجودیآبدارندکهدرمقایسهبا
مدتمشابهپارسال55درصدکاهشدارد.میزانپرشدگیاینچاهنیمههابه۹درصدرسید.

سدشهربیجارگیلاننیزازابتدایسالآبیجاریتا۱0دیماه۴5میلیونمترمکعبآبداردکهنسبتبهمدتمشابهپارسال5۲درصد
کاهشیافتهکهدرصدپرشدگیاینسدهم۴۳درصداست.

سدایلامازابتدایسالآبیجاری)ابتدایمهر(تا۱0دیماه۱۸میلیونمترمکعبآبداردکهدرمقایسهبامدتمشابهپارسالباکاهش
۴۷درصدیهمراهشدهومیزانپرشدگیفعلیآننیز۲۹درصداست.

موجودیآبدرسدکرخهازابتدایسالآبیجاریتا۱0دیماه۶۴۱میلیونمترمکعباستکهدرمقایسهبامدتمشابهپارسال۴۴
درصدکاهشرانشانمیدهد.سدکرخهاکنون۱۲درصدپرشدگیدارد.

سدپانزدهخرداددرحوضهآبریزقمرودهمازابتدایسالآبیجاریتا۱0دیماهتنها50میلیونمترمکعبموجودیآبداردکهنسبت
بهمدتمشابهپارسال۴0درصدکاهشیافتهاست.میزانپرشدگیفعلیاینسدنیز۲۶درصداست.

موجودیآبدرسدسفیدرودگیلانازابتدایسالآبیجاریتا۱0دیماهبهرقم۱۴۳میلیونمترمکعبرسیدهکهدرمقایسهبامدت
مشابهپارسال۳۸درصدکاهشداشتهومیزانپرشدگیدرحالحاضراینسدهم۱۴درصداست.

مهدیزادهگفت:بانصبسیســتمپایشســوختبهصورت
آزمایشیروییکیازشناورهایاستیجاری،ساماندهیسوخت
مصرفیوآبتحویلیبهشناورهایاینشرکتبراینخستینبار

درصنعتنفتاجراییشد.
بهنقلازشرکتنفتفلاتقارهایران،علیرضامهدیزادهاظهار
کرد:بانصبسیستمپایشسوختبهصورتآزمایشیروییکی
ازشناورهایاستیجاریافزونبرکنترلبهنگامسوختمصرفی
شــناورهاوعملکردآنهاازسوءاستفادههاوقاچاقسوختتوسط

اینشناورهاجلوگیریخواهدشد.
ویادامهداد:اینموضوعافزونبراندازهگیریمصرفسوخت،امکانمدیریتصحیحراهبریشناورها،سنجشموقعیتوکارکرد
عملیاتیآنهارانیزبااستفادهازاینسامانهمیسرخواهدکردوازسوءاستفادههایاحتمالییاقاچاقسوختجلوگیریمیشود.
بهگفتهمدیرعاملشرکتنفتفلاتقارهایران،باتوجهبهاهمیتآبشیرینتحویلیبهشناورهاکنترلمقدارآبتحویلی

نیزهمزمانباکنترلسوختدردستوراقدامقرارگرفتهاست.
مهدیزادهافزود:افزونبرکاهشتعدادشــناوربــه۶0فروند،کنترلوراهبریبهینهآنهابهمنظورحفظنیازهایعملیاتی
پشتیبانیوایمنیسازههاوسکوهایدریایی،خطوطلولهجریانیوپایانههایصادراتیشرکتنفتفلاتقارهایراندردستور

کارقرارگرفت.
ویاظهارکرد:باتشکیلکارگروهراهبریشناورهاوپیگیریاقدامهایمرتبطبهصورتتخصصیبرایبهینهسازیلجستیک
دریاییضمناســتفادهحداکثریازتوانوشــناورهایساختداخل،کنترلبهینهسوختمصرفیشناورهاکهتاسالهابدون
تکلیفواقداممؤثرماندهبودبااقدامهایاخیرواســتفادهازشــرکتهایدانشبنیانداخلیبراینخستینباردرسطحشرکت
انجامشدوباایناقدام،اندازهگیریبهنگامسوختمصرفیشناورهابااستفادهازسامانهسختافزاریونرمافزاریموردتأییداز
مرحلهآزمایشیپایانیافتوباتأییدنتایجعملکردی،درهمهشناورهایاستیجاریپیشازورودبهسرویساجراخواهدشد.
مدیرعاملشرکتنفتفلاتقارهگفت:باتوجهبهاینکهاینشرکتبهدلیلگسترهعملیاتیدرخلیجفارسدارایبزرگترین
ناوگانشناورهایدریاییاست،ساماندهیشناورهایعملیاتیوخدماتیبهلحاظارتباطمستقیمآنباتولیداهمیتیویژهدارد.
کنترلمقدارسوختواقعیمصرفیوآبتحویلیبهشناورهاکمکشایانیبهکاهشهزینههایجاریمرتبطبالجستیک

دریاییوعملیاتیشرکتخواهدکرد.

تجهیز بزرگ ترین ناوگان شناوری صنعت نفت به سامانه پایش

ولیحالاهنوززمســتانشروعنشده،بهوضعیتبسیاربغرنجیرسیدهاندکهزمستانسختبرایمردمو
صنایعاروپاتازهشــروعشدهاست.صنایعانرژیبرونیازمندگازاینقارهبهشدتباکاهشتولیدوقطعی
گازروبروشدندودراینوضعیتپیشازشروعفصلسردسال،تولیدفولاداروپاوکشورآلمانبهعنوان

بزرگترینتولیدکنندهفولاداروپاروندیکاهشیراتجربهکردهاست.
طبقاعلامانجمنجهانیفولاددرماههایپایانیسال۲0۲۲،تولیدفولادآلمانباکاهشیتاریخیروبرو

شدهاست.
اینموضوعســببشــدکهایراندرنوامبرامسالبراینخستینبارتاجایگاههفتمینتولیدکنندهبزرگ
فولادجهانبراساسآمارماهانهبالارود.تولیدفولادایراندراینماهازآلمانکهبزرگتریناقتصاداروپا

محسوبمیشودوهمچنینازتولیدفولادبرزیلوترکیهبیشتربودهاست.

 مصرف گاز در ایران ۴ برابر میانگین جهانی است
»علیرضاورناصری«عضوکمیســیونانرژیمجلسیازدهمدرگفتوگوباایرنادرموردمقایســهشرایط
ســختزمستانایرانواروپا،گفت:اینمقایســهدرستنیست،مادومینتولیدکنندهگازجهانهستیم
درحالیکهجمعیتمان۱.۱درصدجمعیتجهاناســتومیزانسرانهاستفادهکشورحدودچهاربرابر

متوسطجهانیاست.
ویافــزود:اگــردرحوزهناترازیتولیدگاز،نفتوبرقوســبدانرژیتحــولاتزیربناییراانجامدهیم،
میتوانیمازاینمرحلهعبورکنیموجوابخیلیازاموراتمانرابدهیم؛بهگونهایکهبتوانیمهممصارف
خانگیوهمصنعتیمانراتامینکنیم.بیشــترمشــکلماکمبودگازناشیازمصرفغیربهینهاست،اما

مشکلاروپابحرانگازاست.
عضوکمیسیونانرژیمجلسشورایاسلامیاظهارکرد:اروپاواردکنندهگازاستکهتفاوتاساسیبین
کشوردارندهاینذخایرواستفادهکنندهوجوددارد.درعینحالدراروپاباوجودوارداتگازمصرفبهینه
داشتند،ولیدرشرایطفعلیبهمشکلوبحرانتامینگازبرخوردکردندوبازمستانسختروبروهستند

وروبروخواهدبود.
ورناصریادامهداد:مابهعنوانکشــوردارندهذخیرهوتولیدکنندهگازدرمقاماســتفادهبایداولویترابر
نیازهایداخلیبگذاریم.اولویتمانبایدعملبهتعهداتمانباشدکهبایدآنهاراحتماًانجامدهیم.اگرمابر
اساسسازوکاریکهدرجهانواروپاگازمصرفمیشود،گازمصرفکنیممیتوانیمبیشازآنچیزیکه

گازصادرمیکنیم،درصادراتحرفیبرایگفتنداشتهباشیم.
ایننمایندهمردممجلستاکیدکرد:اگرقرارباشدبرایآیندهاینصنعتبهبهینهسازیوافزایشذخایر

کمککنیمبایدصادراتداشتهباشیم.
ویخاطرنشانکرد:اروپاییهامصرفکنندهوماتولیدکنندههستیم.مشکلکشورمادرزمستان،بهبحث
عدمبهینهســازیمصرفبرمیگردد؛زیراماچهاربرابرجهانمصرفمیکنیم.اگردرزمینهبهینهسازی
مصرفحرکتکنیمودرکنارآننیزتولیدافزایشیابد؛خیلیازمسائلحلخواهدشدوحتیبهصادرات

گازنیزخواهیمپرداخت.

دکتر کریمی شهردار اراک:
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"مدیرعامل شرکت گاز استان بوشهر گفت: لوله کشی گاز داخلی منازل مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیستی استان به صورت رایگان اجرا شد."
 فقیه گفت: در راستای مصوبات دولت و در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی شرکت ملیّ گاز ایران و با هدف ارتقای سطح مناطق کمتر توسعه یافته و رفع محرومیت مددجویان کمیته امداد امام 

خمینی)ره( و سازمان بهزیستی و توسعه کمی و کیفی خدمات به گروه های هدف  این مهم اجرایی شد .
 وی گفت: تا کنون در استان بوشهر و طبق مصوبه سفر ریاست جمهوری لوله کشی گاز داخلی منازل400 مدد جوی کمیته امداد و بهزیستی با اعتبار دو میلیارد و 400 میلیون ریال، صورت گرفته است.

 مدیر عامل شرکت گاز استان بوشهر با بیان اینکه واگذاری انشعاب گاز از سوی شرکت گاز به مددجویان تحت حمایت رایگان است گفت: مددجویانی که تاکنون امتیاز دریافت انشعاب گاز را دریافت 
نکرده اند می توانند با دریافت معرفی نامه از کمیته امداد به شرکت گاز مراجعه نمایند تا در کم ترین زمان از این امکانات بهره مند شوند. وی درخصوص واگذاری انشعاب به مدد جویان تحت پوشش 
نهادهای حمایتی گفت: مطابق با قانون ، واگذاری انشعاب گاز به مدد جویان تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیستی برای یکبار و تا ظرفیت کنتور 6 متری،  به صورت رایگان می باشد .

اجرای رایگان لوله کشی 
گاز مددجویان کمیته 

امداد امام خمینی )ره( و 
بهزیستی استان بوشهر

این روزها که بارندگی های مطلوب سال زراعی جاری طبیعت مناطق قشلاقی عشایرنشین را 
سرسبز کرده و اینجا برخلاف بیشتر نقاط کشور که پوشیده از برف است سخاوت آسمان زمین را 
زیبارتر از همیشه کرده است و بهترین زمان برای سفر به سکونتگاه های عشایری گرمسیری کهگیلویه 
و بویراحمد است .زندگی عشایرنشین ها با تمام سادگی و مشکلاتش زیبایی های خودش را دارد 
اینجا که کمترین امکانات برای زندگی در دسترس ساکنان است از همه امکانات حتی آب باران 
برای تامین نیازهای ضروری استفاده می شود.این مردمان قانع و سختکوش تقریبا همه نیازهای 
زندگیشان را خودشان تامین می کنند به طوری که از خانه یا همان سیاه چادر، تا زیراندازهایی که 
در آن پهن می کنند یعنی گلیم و گبه همه چیز با دستان پرتوان اعضای خانواده درست می شود.

عشایرنشینان خودساخته نیازی به مصالح آنچنانی برای درست کردن خانه خود ندارند اینجا 
پشم و نی برای درست کردن سیاه چادر کافی است.

 سیاه چادرهایی که بوی صداقت و همدلی می دهد
در سکونتگاه های عشایری مشاهده فعالیت شبانه روزی همه اعضای خانواده از پسران و دختران 
خردسال گرفته تا جوانان، مردان و زنان سالخورده، روحیه قناعت و مهمان نوازی در کنار طبیعت 

بکر و البته هوای دلپذیر تجربیاتی به یادماندنی برای گردشگران به ارمغان می آورد.
در این مناطق تکاپوی دختران و بانوان عشایری با لباس های رنگارنگ محلی برای پخت نان 

علی پیمان    |      زیست بوم مناطق قشلاقی عشایرنشین کهگیلویه و بویراحمد که جلوه ای از کار و تلاش در کنار 
طبیعت بکر را به نمایش گذاشته، جاذبه ای زیبا برای زمستان گردی در این استان چهارفصل بشمار می رود .

 عشایر از همه ظرفیت 
های طبیعی برای گذران 
زندگی استفاده می کنند.

 زیست بوم عشایرنشین ها،جاذبه زیبای
 زمستان گردی در کهگیلویه و بویراحمد

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1401/10/14
شماره : 1329

، دوشیدن شیر،تولید نخ مورد نیاز صنایع دستی از پشم و پخت 
غذای محلی جلوه هایی از امید به زندگی را به نمایش گذاشته است.

اگر بخواهیــم از ابتدای روز نظاره گر فعالیت زنان و دختران 
باشیم آنان ابتدا شیر گوسفندان را دوشیده و پس از گرم کردن 
آن با نان، کره و عسلی که خود تولید کرده اند صبحانه ای ارگانیک 

برای اعضای خانواده و مهمانان مهیا می کنند.
بانوان سخت کوش عشایرنشین در این روزهای زمستانی برای 
پخت نهار آن سوتر از سیاه چادر ابتدا از بوته های گیاهان خودرو 
می چینند و پس از شست و شو و خرد کردن با آن پلوهای خوش 
و طعم رنگی درست می کنند و آن را با ماستی که خود تولید کرده 
اند می خورند،خانواده های عشایرنشین اگرچه خود تولیدکننده 

گوشت هستند اما برخی روزها گیاه خواری می کنند.
مردان هم پس از خوردن صبحانه هی هی گویان گوسفندان 
را به چرا برده در فرهنگ عشایری انجام کارهای خانه برای مردان 
نوعی عیب و عار است اما آنان با فعالیت های مختلف تا شامگاهان 

برای رفاه خانواده در تلاش هستند.

 سفر از دنیای مدرن به زندگی سنتی
یکی از مســافرانی که به منطقه عشایری دریلا در گچساران 
سفر کرده اعتقاد دارد که گردشگری عشایر افزون بر زیبایی هایی 
طبیعت بکر با مشاهده زندگی چادرنشینان انسان را به دنیای سنتی 
می برد.علی کشکولی می گوید که مهمان نوازی، قوی بودن حس 
نوع دوستی و تلاش برای کمک به یکدیگر باعث می شود مناطق 

عشایری برای شهرنشینان جذاب باشد.
وی با اشاره به خاکی بودن جاده های عشایری می گوید: در 
صورت مستقر کردن درُشــکه برای مسافران ضمن درآمدزایی 

گردشگران بیشتری جذب این مناطق می شود.
کشکولی می گوید: افرادی که برای فعالیت درشکه ها مشارکت 
می کنند هم می توانند محل فعالیت خود را همراه با کوچ عشایر 

تغییر دهند.
وی از مسافرانی که به مناطق عشایری برای گردشگری سفر 
می کنند خواست تا مسئولانه سفر کنند و جز ردپا هیچ چیز)زباله( 

از خود به یادگار نگذارند.

 زیبایی های مناطق عشایری
یکی از اهالی مناطق عشــایری گچساران با اشاره به بارندگی 
های اخیر در مناطق قشلاقی، سرسبزی طبیعت و هوای دلپذیر 
این روزهای ســکونتگاه های عشایری گفت: این روزها مسافران 
زیادی برای کسب تجربه های نو مناطق گردشگری کهگیلویه و 

بویراحمد را برای طبیعت گردی انتخاب می کنند.
نــادر نادری با یــادآوری اینکه عشــایر از همه ظرفیت های 
طبیعی برای گذران زندگی استفاده می کنند و همین آن را برای 
شهرنشــینان جذاب کرده تاکید کرد: اینجا عشایر بخشی از آب 

باران را برای دام هایشان ذخیره می کنند.
وی تصریح کرد: اگرچه امور عشایر با ایجاد منبع های ذخیره 
آب و پر کردن آنان با اســتفاده از تانکرهای ســیار بخشی از آب 
مورد نیاز عشــایر را تامین می کند اما عشایر هم با حفر گودال 
های بزرگ به ابعاد 40 تا ۵0متر و پوشاندنش توسط پلاستیک 

آب باران را ذخیره می کنند.
نادری با یادآوری بازگشایی ایل راه های مناطق عشایری استان 
از سوی امور عشایر تصریح کرد: این اقدام باعث تردد آسان عشایر 
به مناطق شهری شده و هم اکنون وضعیت قابل قبولی برای زندگی 

ساکنان و سفر گردشگران به مناطق عشایری ایجاد کرده است.
یکی از اهالی عشایر نشین شهرستان کهگیلویه نیز گفت: صفا ، 
صمیمت و همچنین همدلی بین اعضای خانواده و ایل از مهمترین 
ویژگی های زندگی عشایر است که افزون بر آسایش اهالی باعث 

فراهم شدن لحظاتی دلچسب برای گردشگران شده است .
صنوبر عنوان کرد: زندگی عشایرنشینی اگرچه رنج هایی هم 
برای اهالی به همراه دارد اما زیبایی های زیادی هم دارد که باعث 
شده شماری از هموطنان برای تماشای آن به مناطق عشایرنشین 

سفر کنند.
وی بیان کرد:در زندگی عشایری خبری از یخچال نیست اینجا 
برای خنک کردن آب و همچنین تبدیل ماست به دوغ و کره از 

مشک استفاده می شود.

ایران زمین  

   از ابتدای سال تا پایان آذرماه محقق شد: 
ارائه بیش از 256 هزار و 900 نفر ساعت دوره آموزش 

در مجتمع گاز پارس جنوبی 
رئیس آموزش نیروی انسانی مجتمع گاز پارس جنوبی از 
برگزاری بیش از 2۵6 هزار و 900 نفر ساعت دوره آموزش 

در پالایشگاه های پارس جنوبی در 9 ماه امسال خبر داد. 
به گزارش خبرنگار روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس 
جنوبی، رامین پور اسماعیل ، رئیس آموزش نیروی انسانی 
مجتمع گاز پارس جنوبی بیان کرد: از ابتدای سال تا انتهای 
آذرماه در راستای افزایش سطح آموزش و یادگیری و توانایی 
کارکنان رسمی، قرارداد مستقیم و پیمانکاری در مجموع 
بیش از 2۵6 هزار و 900 نفر ســاعت آموزش در ستاد و 

پالایشگاه های مجتمع گاز پارس جنوبی ارائه داده شد. 
پور اسماعیل در ادامه با اشــاره به طراحی، برنامه ریزی و 
اجرای دوره های آموزشی ایمنی و آتش نشانی در مجتمع 
فاخر گاز پارس جنوبی تصریح کــرد: با تلاش، همدلی و 
کارگروهی کارکنان واحد آموزش مجتمع، از ابتدای سال تا 
پایان آذرماه بیش از 29 هزار و 700 نفر ساعت آموزش های 
متعدد در حوزه اچ اس ئی جهت آمادگی و توانایی بالای 
متخصصان و کارکنان در جهت تولید مستمر، پایدار و ایمن 
گاز و محصولات جانبی درسطح ستاد، پالایشگاه های سیزده 

گانه و نیروگاه بعثت پیاده سازی شد. 
وی با اشاره به اینکه توانایی های سازمانی قابلیت کلیدی 
هر سازمان به شمار می رود و یادگیری و آموزش پیش نیاز 
آن است خاطرنشان کرد: در بازه زمانی 9 ماه سپری شده از 
سال جاری، در حوزه نیروهای رسمی بیش از 1۵0 هزار و 
790 نفر ساعت آموزش در بخش های مختلف ارائه گردید. 
پور اسماعیل در ادامه عنوان داشــت: به این باور و اعتقاد 
هستیم که آموزش هزینه نیست، بلکه سرمایه گذاری مفید 
برای افراد و سازمان است، سرمایه گذاری برای شکوفایی، 
درخشش و توانمندی نیروی انسانی ارزشمند مجتمع گاز 
پارس جنوبی می باشد که توانسته اند نقش سازنده  ای در 

عزت و چرخش اقتصادی کشور داشته باشند. 
رئیس آموزش نیروی انســانی مجتمع گاز پارس جنوبی 
گفت: با توجه به نقش مؤثر نیروهای غیررسمی )قرارداد 
مدت معیــن/ مدت موقــت و پیمانــکاری( در زنجیره 
ارزش و فعالیت های شــرکت، از ابتدای ســال جاری تا 
 پایان آذرماه بیش از 12 هزار و 700 نفر ســاعت آموزش

 در حوزه کارکنان قرارداد مستقیم و در همین بازه زمانی، 
بیش 90 هزار و 760 نفر ســاعت امــوزش نیز در بخش 

پیمانکاران ارائه داده شد. 

فـراخوان مناقصه عمـومی

روابط عمومی شرکت آب منطقه ای تهران

آبآب  هســتهســت  ، اما نه برای همیشه...، اما نه برای همیشه...

شرکت آب منطقه ای تهران
شركت آب منطقه اي تهران

شركت مدیرت منابع آب ایران

وزارت نیرو

شرکت آب منطقه اي تهران در نظر دارد اجرای عملیات لایروبی و بهسازی بستر رودخانه های غیر شهری در حوزه عملیاتی مرکز، غرب و جنوب شرق 
استان تهران را با جزئیات مندرج در اسناد مناقصه با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( و از طریق برگزاری مناقصه عمومی 
به پیمانکار دارای گواهینامه صلاحیت معتبر در حداقل پایه 5 رشته ساختمان و ابنیه یا آب از سازمان برنامه و بودجه کشور واگذار نماید. لذا کلیه 
متقاضیان محترم می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت احجام کار و مشخصات موضوع مناقصه با کد شناسه 2001001025000028 به وب گاه 

سامانه یادشده به نشانی: www.setadiran.ir مراجعه و نسبت به ارائه پیشنهاد خود با رعایت موارد ذیل اقدام نمایند:  
1_ مبلغ برآورد انجام کار به میزان 62.584.696.750 ریال و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار 3.129.234.838 ریال می باشد. 

2- برگزاری مناقصه صرفا از طریق سامانه مناقصه های الکترونیکی دولت بوده و کلیه مراحل فرآیند مناقصه از دریافت مجموعه اسناد ارزیابی 
 کیفی و مناقصه، ارائه پیشنهاد و رمزگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( انجام خواهد شد. لذا کلیه مناقصه گران 
می بایست صرفا ظرف مهلت های تعیین شده در پایگاه مذکور و با استفاده از امضای الکترونیکی، نسبت به ثبت و ارسال  پیشنهاد خود اقدام نمایند.
3- شرکت کنندگان در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( با  دفتر ثبت نام به شماره های 88969737 

و 85193768 ویا مرکز تماس به شماره 41934 تماس حاصل نمایند. 
4- متقاضیان شرکت در این مناقصه می توانند جهت دریافت اطلاعات بیشتر  با شماره 88952163 )دستگاه مناقصه گزار( تماس حاصل نمایند. 
همچنین علاوه بر سامانه یاد شده مراتب از طریق سایت های اطلاع رسانی به نشانی www.lets.mporg.ir ، www.thrw.ir  نیز قابل رویت 

می باشد.
شناسه 1432800/ م الف 3809

 مهلت دریافت اسناد: ۱۴۰۱/۱۰/۱۲ لغایت ساعت ۱۹ روز سه شنبه ۱۴۰۱/۱۰/۲۰
ــانی ــه نش ــات ب ــانی مناقص ــاع رس ــی اط ــگاه مل ــانی http://setadiran.ir و پای ــه نش ــت ب ــک دول ــدارکات الکترونی ــامانه ت ــتاد س ــت اس ــل دریاف  مح

 http://iets.mporg.ir 
 تاریخ بازدید از ملک:  از ۱۴۰۱/۱۰/۱۴ لغایت ۱۴۰۱/۱۰/۲۲ با هماهنگی مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان.

 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: ساعت ۱۹ روز شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۰۱
توضیحات:

1 سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان در قبول یا رد پیشنهادات مختار است.

2 پیشنهادات فاقد سپرده ، سپرده کمتر از میزان مقرر، مخدوش ، مبهم و مشروط، مردود می باشد.

3 رعایت کلیه موارد مندرج در شرایط مزایده الزامی است.

4 متقاضیان می توانند برای دریافت اطاعات بیشتر با کارشناسان سامانه تدارکات الکترونیکی دولت با شماره تلفن ۱۴۵۶ تماس حاصل نمایند.

5 ســپرده شــرکت در مزایــده مطابــق جــدول مشــخصات کــه متقاضیــان مــی بایســت مبلــغ ســپرده را بــه صــورت ضمانــت نامــه بانکــی معتبــر یــا فیــش 

نقــدی مبنــی بــر واریــز بــه حســاب شــماره ۴۰۶۱۰۴۲۰۰۷۶۷۰۵۲۴ بنــام تمرکــز وجــوه ســپرده ســازمان جهــاد کشــاورزی اســتان اصفهــان نــزد بانــک مرکــزی 
جمهــوری اســامی ایــران ) شــماره شــبا IR ۳۱۰۱۰۰۰۰۴۰۶۱۰۴۲۰۰۷۶۷۰۵۲۴ ( و چنانچــه ضمانــت نامــه تســلیم گــردد از تاریــخ صــدور حداقــل مــی بایســت 

بــه مــدت ۳ مــاه دارای اعتبــار باشــد و تصویــر رســید پرداخــت شــده در ســامانه ســتاد بارگــذاری گــردد .
6 ملک / زمین با وضعیت موجود بفروش میرسد و بازدید از محل ملک الزامی می باشد .

7  شرکت کارکنان دولت در مزایده منع قانونی دارد .

8 فــروش امــوال بــه صــورت نقــدی بــوده و تحویــل آن و انتقــال ســند مالکیــت امــوال فروختــه شــده بــه خریــداران پــس از دریافــت کل بهــا امــکان پذیــر 

می باشد .
9  کلیــه پاکــت هــای حــاوی پیشــنهادات متقاضیــان راس ســاعت ۱۰ صبــح روز دوشــنبه مــورخ ۱۴۰۱/۱۱/۰۳ بصــورت الکترونیکــی از طریــق ســامانه ســتاد 

بازگشــایی و از طریــق آدرس الکترونیکــی بــه اطــاع متقاضیــان خواهــد رســید.
10 کلیــه هزینــه هــا و کســورات قانونــی از جملــه عــوارض و مالیــات هــای مترتــب بــر مزایــده، هزینــه نقــل و انتقــال، حــق الزحمــه کارشناســان رســمی، هزینــه 

و عــوارض تغییــر کاربــری، هزینــه هــای ثبتــی بــدون حــق مطالبــه از فروشــنده بــه عهــده خریــدار مــی باشــد .
11 بــا توجــه بــه امــکان بازدیــد امــاک بــرای کلیــه شــرکت کننــدگان در مزایــده ، ســازمان جهــاد کشــاورزی اســتان اصفهــان از پذیرفتــن هرگونــه اعتــراض در 

ایــن زمینــه از متقاضیــان، معــذور مــی باشــد.
12 هزینه آگهی و دستمزد کارشناسان رسمی به عهده خریدار می باشد.

آگهی مـزایده سـراسـری
 املاک و مستغلات مازاد سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان

ســازمان جهــاد کشــاورزی اســتان اصفهــان در نظــر دارد در راســتای جــزء بنــد ط تبصــره ۸ قانــون بودجــه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور و آییــن 
نامــه اجرایــی آن بــه شــماره ۸۰۷۳۹/ت/۶۰۰۱۱ هـــ - ۱۴۰۱/۵/۱۲ تعــداد ۳ فقــره از امــلاک و مســتغلات مــازاد خــود را از طریــق ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس: www.setadiran.ir )مزایــده ←  مزایــده دســتگاه اجرایــی ← امــوال غیــر منقــول ←  
ورود بــه ســامانه( مزایــده بــه شــماره هــای ۲۰۰۱۰۰۴۶۲۴۰۰۰۰۰۹، ۲۰۰۱۰۰۴۶۲۴۰۰۰۰۱۰ و۲۰۰۱۰۰۴۶۲۴۰۰۰۰۱۱ مربــوط بــه امــوال غیــر منقــول 

بــر مبنــای قیمــت پایــه مزایــده، بــه فــروش برســاند. 
متقاضیــان مــی تواننــد ضمــن مراجعــه بــه پایــگاه اینترنتــی فــوق الذکــر و مطالعــه ضوابــط و مقــررات مربوطــه از ســاعت ۱۰ روز دوشــنبه مــورخ ۱۴۰۱/۱۰/۱۲ 
ــا مهلــت مقــرر،  از طریــق  ــده حداکثــر ت ــا اوراق تکمیــل شــده مزای ــنبه مــورخ ۱۴۰۱/۱۱/۰۱ پیشــنهاد قیمــت خــود را همــراه ب لغایــت ســاعت ۱۹ روز ش
ســامانه ســتاد ثبــت و بارگــذاری نمــوده و ســوالات احتمالــی خــود را در زمینــه امــاک مــورد مزایــده بــا شــماره تلفــن ۳۷۹۱۳۲۴۰ و   ۳۷۹۱۳۲۲۶  )۰۳۱( 

مطــرح نماینــد.

سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان کمسیون معاملات

مشخصات املاک :

ف
دی

ر

شماره پلاک ثبتی
سند

کاربری مساحت متر مربع
طبق موافقت 

کمسیون 
ماده 5

قیمت کارشناسی 
)ریال(

مبلغ سپرده
)ریال(

وضعیت 
آدرسسند

اعیانعرصه

تک برگ۲۷،۰۰۰،۰۰۰.۰۰۰۱.۳۵۰.۰۰۰.۰۰۰تجاری-۱۶/۱۸۶۹۱۶۱۲۹۳۲۹۴
گلپایگان – گوگد - بعد 
از پمپ بنزین - جنب 

مغازه لبنیات محلی

تک برگ۹.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰۴۶۰.۰۰۰.۰۰۰مسکونی-۲۲۷/۱۱۸۱۰۳۰۷۰۱۱۲۱۷/۸۲

گلپایگان – روستای 
سعید آباد – خیابان 

گلستان - نبش 
گلستان یکم و دوم

نطنز – بادرود – بلوار تک برگ۱۵۹.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰۷.۹۵۰.۰۰۰.۰۰۰مسکونی۳۱۵۹/۵۱۴۵۰۲۷۱۰۸۱۴۸۳۰۴۳۱
شهید مطهری

شناسه: 1435019

نوبت  دومنوبت  دوم

شــرکت شــهرک های صنعتــی اســتان ایــام در نظــر دارد مناقصــه عمومــی یــک مرحلــه ای بــه شــرح جــدول و شــرایط ذیــل را از 
طریـــ ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت برگــزار نمایــد. کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از جملــه دریافــت اســناد، ارائــه پیشــنهاد قیمــت 
و  بازگشــایی پــاکات از طریـــ ســامانه ســتاد بــه آدرس اینترنتــی www.setadiran.ir  انجــام خواهــد شــد. لازم اســت تصویــر ضمانتنامــه 
ــل و  ــام تحوی ــی اســتان ای ــه شــرکت شــهرک های صنعت ــه دبیرخان ــزاری شــود و اصــل آن ب ــور بارگ شــرکت در مناقصــه در ســامانه مذک

رســید دریافــت گــردد.

ف
مبلغ تضمین مبلغ برآورد )ریال(محل اجراءعنوان پروژهردی

رشته و حداقل محل تامین اعتبارنوع تضمین)ریال(
رتبه مورد نیاز

1
اجرای شبکه توزیع 
برق فشار متوسط 

فاز اول

ناحیه پایین 
دستی پتروشیمی 

دهلران
ضمانتنامه 13,871,733,512700,000,000

بانکی
اعتبارات 

داخلی شرکت
رشته نیرو
5 به بالا

 مهلت دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ 1401/10/10 تا 1401/10/20 از طریـ سامانه تدارکات الکترونیک دولت.
 مهلت ارسال اسناد و ارائه پیشنهاد قیمت: تا تاریخ 1401/11/01 از طریـ سامانه تدارکات الکترونیک دولت.

 زمان بازگشایی پیشنهادها: 1401/11/01 در محل ساختمان اداری دستگاه مناقصه گزار.
 آدرس مناقصه گزار: ایام- بلوار شهدای چالسرا- میدان نبوت -کوچه صبور - شرکت شهرک های صنعتی استان ایام.

سایر شرایط و جزییات در اسناد مناقصه درج شده است.

آگهی مناقصه عمـومی یک مـرحله ای شماره 1401/11
شماره فراخوان : 2001001355000010

روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی استان ایلامروابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی استان ایلام
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 کاوه رضایی بعد از اینکه نتوانست وارد لیست استقلال شود به تیم تراکتور ملحق شد.
ریکاردو ساپینتو مایل به جذب کاوه رضایی بود و به همین خاطر امیر ارسلان مطهری را کنار زد اما وقتی باشگاه استقلال نتوانست قرارداد امیر ارسلان را فسخ کند کاوه رضایی بیرون 
ماند و در نهایت راهی تراکتور شد.ابتدای حضور کاوه رضایی در تراکتور، گفته شد بر اساس توافق دو باشگاه کاوه رضایی می بایست در پنجره زمستانی به تیم استقلال برگردد و باید در بازی 
این دو تیم هم به میدان نیاید! از ابتدا هم مشخص بود در خصوص این قول ها تردیدهایی وجود دارد به این خاطر که حداقل قرارداد بازیکن با باشگاه یک ساله است و کاوه رضایی چون به 
عنوان بازیکن آزاد راهی تراکتور شد، نمی توانست قرارداد کمتر از یک ساله منعقد کند. از سویی کاوه رضایی به عنوان بازیکن آزاد راهی تراکتور شد و باشگاه استقلال نمی توانسته مطالبه ای 
از باشگاه تراکتور داشته باشد.نکته مهم دیگر اینکه تراکتور برای این بازی محمدعباس زاده را در اختیار ندارد ودر چنین شرایطی باشگاه تراکتور چاره ای ندارد جز اینکه به کاوه رضایی بازی 

بدهد و اگر توافقی هم دراین زمینه صورت گرفته باشد، به خاطر نیاز تراکتور چاره ای نیست که کاوه رضایی برای این تیم به میدان بیاید.

توافق پنهانی استقلال و 
تراکتور در خصوص یک 
ستاره به هم می خورد؟

 خط و نشان ســتاره برزیلی الفیصلی برای 
فولاد

تیم الفیصلی عربستان با تداوم صدرنشینی در 
لیگ یک عربستان نشــان داده است که حریف 

خطرناکی برای فولاد ایران در آسیا خواهد بود.
تیم فولاد باید یکم اســفندماه در یک هشتم 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا به مصاف الفیصلی که 
اکنون در لیگ یک عربســتان حضور دارد، برود. 
تیم عربســتانی که با ستاره برزیلی خود در خط 
حملــه حریف خطرناکی برای شــاگردان نکونام 
نشــان داده است. کاسیانو دیاز بهترین گلزن این 
فصل تیم الفیصلی، شــب گذشته نیز در جریان 
دیدارهــای هفته پانزدهم لیگ یک عربســتان 
موفق شد با به ثمر رساندن دو گل، باعث پیروزی 
تیمش در این هفته از مسابقات شود. حریف فولاد 
با این برد به صدرنشینی خود نیز تداوم بخشید. 
همچنین کاسیانو دیاز ستاره بزریلی تیم الفیصلی 
پیش از این که به تیم عربستانی بپیوندد، مدنظر 
باشگاه پرسپولیس بود.از آن جا که کاسیانو دیاز 
در خط حمله الفیصلی خطرناک ظاهر شده است 
به نظر می رسد فولادی ها برای موفقیت در یک 
هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا باید با تمام قوا 
به عربستان بروند.فولاد در لیگ برتر ایران در یک 
هفته مانده بــه پایان نیم فصل اول، در رده دهم 
جدول جای دارد. شــاگردان نکونام در ۱۴ بازی 
موفق شــده اند، ۱۴ گل به ثمر برسانند و ۱۳ بار 

هم توپ از خط دروازه فولادی ها گذشته است.

 مرادمند، ۲ هفته دور از میادین
کادر پزشــکی تیم فوتبال استقلال از آخرین 
وضعیت مصدومیت محمدحسین مرادمند خبر داد.

 به نقل از باشگاه استقلال، بر اساس اعلام کادر 
پزشکی این تیم، محمد حسین مرادمند به دو هفته 

زمان برای بازگشت به میادین نیاز دارد.
مرادمند هم اکنون زیر نظر کادر پزشکی مراحل 

درمانی و فیزیوتراپی خود را سپری می کند.

 تذکر ســاپینتو به دو بازیکن خاطی 
استقلال

ســرمربی پرتغالی تیم فوتبال اســتقلال روز 
گذشــته به دو بازیکن خاطــی تیمش به خاطر 

حواشی اخیر تذکر داد.
ریــکاردو ســاپینتو روز گذشــته در تمرین 
آبی پوشــان جلســه ای با مهدی قایدی و محمد 
محبی، دو بازیکن تیمش برگزار کرد. در این جلسه، 
سرمربی استقلال به هر دو بازیکن به دنبال مسائل 
حاشیه ای بوجود آمده تذکر داد و از آنها خواست 
تمرکزشان روی بازی ها باشد.همچنین قرار است 
پس از بازگشت علی فتح الله زاده از ترکیه، جلسه 
انضباطی این دو بازیکن برگزار شود. گفته می شود 
درصدی از قرارداد این دو بازیکن به عنوان جریمه 
کسر خواهد شد.استقلال پنجشنبه هفته جاری در 
هفته پانزدهم لیگ برتر در تبریز به مصاف تراکتور 
خواهد رفت. این دیدار ســاعت ۱۴ در ورزشگاه 

شهید سردار سلیمانی تبریز برگزار می شود. 

 وضعیت مصدومیــت مهاجم تیم ملی 
ایران در انگلیس

سرمربی هال سیتی انگلیس درباره مصدومیت 
مهاجم ایرانی اش صحبت کرد.

 شب گذشته در هفته بیست وششم لیگ دسته 
اول انگلیس تیم های هال سیتی و ویگان مقابل هم 
قرار گرفتند که این مسابقه در نهایت با نتیجه ۴ 
بر یک به سود هال سیتی خاتمه پیدا کرد.در این 
بازی اللهیار صیادمنش، مهاجم ایرانی هال سیتی در 
ترکیب اولیه تیمش حضور داشت و توانست پاس 
گل اول تیمش را هم بسازد. در ادامه مسابقه این 
بازیکن ایرانی در اواخر نیمه اول به صورت عجیبی 
دچار مصدومیت شد و نتوانست بازی را ادامه دهد.

صیادمنش به تازگی بعد از ۴ ماه دوری از میادین و 
از دست دادن جام جهانی به میادین برگشته بود. 
مصدومیت قبلی مهاجم سابق استقلال از ناحیه 
همسترینگ بود که این بازیکن در این بازی هم از 
این ناحیه احساس مصدومیت کرد.لیام روسنیور 
سرمربی هال ســیتی درباره مصدومیت مهاجم 
ایرانی اش، گفت: این فقط یک اقدام احتیاطی بود. 
صیادمنش احساس کرد )همسترینگ( سفت شده 
است.وی افزود: من روی هیچ بازیکنی ریسک نمی 
کنم. من احساس کردم شروع کردن بازی با او کار 
درستی است زیرا او چیز متفاوتی به ما می دهد.

 از هجوم برای خرید پیراهن رونالدو تا 
سلفی با لباس دشمن

ابرســتاره پرتغالی فروشگاه های فروش لباس 
النصر در ریاض را پراز جمعیت کرد.

 انتقال کریســتیانو رونالدو ابرستاره پرتغالی 
به باشــگاه متمول النصر باعث شده تا هواداران 
تیم رقیــب یعنی الهلال خواهان جذب مســی 
شوند.الهلال با ۴ قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا 
پرافتخارترین باشگاه فوتبال قاره کهن به شمار می 
آید. انتقال رونالدو به رقیب سنتی الهلال باعث شده 

تا هواداران آبی های ریاض عصبانی باشند.

جهانبخش در آخرین 
مصاحبه ای که با مجله 

فاینورد انجام داد، 
اعلام کرد از حضور در 

این باشگاه خوشحال و 
راضی است و می خواهد 
به پیشرفت در این تیم 
ادامه بدهد. با این حال 
روند بازی کردن وینگر 
ایران در فاینورد و افت 

محسوس او نسبت به 
دوره نخست حضورش 

در لیگ هلند، شانس 
ترانسفر این بازیکن را 

زنده نگه می دارد.

جهانبخش به باشگاه بشیکتاش پیشنهاد شد

سپاهان در نیم فصل به چه بازیکنانی احتیاج دارد؟
کاپیتان سابق سپاهان می گوید طلایی پوشان باید به دنبال جذب یک 

مهاجم موثر باشند.
مجید بصیرت ، درباره نقاط ضعف سپاهان در نیم فصل اول اظهار کرد: 
در نیم فصل جا به جایی زیادی بین تیم ها صورت می گیرد و ممکن است 
یک بازیکن با تفکرات سرمربی اش نتواند منطبق شود. سپاهان هم غیر 
از ایــن عمل نمی کند و یک برنامه ریزی دقیق می کند تا بتواند در نیم 

فصل مشکلاتش را حل کند.
او ادامه داد: ســپاهانی ها در خط حمله مشکل دارند اما در فوتبال ایران 
بیشتر تیم ها مشکل گلزنی دارند. امسال گل های کمتری رد و بدل شده 

اســت چون هدف تیم ها این اســت که در ابتدا کمتر گل بخورند. مربیان ابتدا می خواهند نبازند و شاید بیشتر به فکر بقای خود هستند. مثلا 
تیم های مثل ذوب آهن این همه تســاوی در کارنامه شان دارند و این از نظر عملکردی خوب است چون شکست نخوردند. اگر تیم ببازد، همه 

متضرر می شود و به همین دلیل اکثر تیم ها نمی خواهند ببازند.
کاپیتان سابق سپاهان اضافه کرد: خیلی از تیم ها جوری بازی می کنند که فقط در ضد حملات به گل برسند و بسته بازی می کنند. البته سپاهان 
در سال های دورتر زیاد گل می زد. مثلا در سالی که امیر قلعه نویی سرمربی بود و من مدیر تیم بودم، گل های زیادی به ثمر می رساندیم و شاید 

گل هم می خوردیم اما تیم مان خوب بود. ابراهیم توره و عمادرضا را داشتیم و دفاع ما خیال راحتی داشت چون گل می زدیم.
او با بیان این که مغانلو مهاجم خوبی است اما سپاهانی ها باز هم در این خط ضعف دارند، گفت: باید در این پست چند بازیکن خوب داشته باشند 
تا خیالش راحت باشد اما متاسفانه مشکلاتی دارد. در آن زمان محمود کریمی را داشتیم که به عنوان بازیکن ذخیره هم به زمین می آمد، موثر 
بود و به تیم کمک می کرد. سپاهان حتما به این نتیجه رسیده که باید مهاجمی را جذب کند که موثر تر باشد و حتی به عنوان یار جایگزین 
نتیجه را عوض کند.بصیرت در پایان درباره روند سپاهانی ها در نیم فصل بیان کرد: روند خوبی را دنبال کردند اما کمی از نظر نتیجه سینوسی 
عمل کردند اما مطمئنم از نیم فصل دوم بهتر می شود و بازیکنان به تفکرات مورایس نزدیک تر می شوند و سبک بازی سپاهان می تواند قابل 

قبول تر از اکنون باشد.

مقایســه آمار کارت هــای زرد و قرمز دریافتی از ســوی دروازه بان های 
ایرانی با لیگ های معتبر اروپا نشــان می دهد ســنگربان های شاغل در 
لیگ برتر ایران ســه برابر آلمان و دو برابر انگلیسی ها جریمه شده اند! به 
علت درگیری های موجود در زمین فوتبال، معمولا مهاجم ها کارت زرد 
و قرمز کمتری نسبت به هافبک ها یا مدافع ها دریافت می کند. علت هم 
تلاش بیشتر از حد مدافعان و هافبک ها برای تصاحب توپ و خطا روی 
حریف برای جلوگیری از گل خوردن است.بالاتر از مهاجم ها، دروازه بان ها 
کمترین سهم را در دریافت کارت زرد و قرمز دارند چرا که به ندرت پیش 
می آید دروازه بان مجاب به انجام پنالتی یا دریافت کارت قرمز شود و به 

همین دلیل سهم آن ها نسبت به سایر بازیکنان از جرایم داوران و خشونتی بازی ها کمتر است.با این حال ایران که فوتبالش به آمار و ارقام و 
حوادث عجیب و غریب شناخته می شود، در این زمینه گوی سبقت را ربوده و سهم دروازه بان ها بیش از هافبک ها، مدافعان و مهاجمان است! 
این عدد و رقم در لیگ برتر انگلیس، لالیگا اسپانیا و بوندس لیگا آلمان کاملا متفاوت است و کمترین سهم به حساب دروازه بان ها نوشته شده 
است.در طول فصل جاری و تا هفته چهاردهم، ۲۹ دروازه بان مختلف برای ۱۶ تیم به میدان رفته اند که حاصل آن ۳۴ کارت زرد و یک کارت 
قرمز مستقیم است که روی هم رفته ۳۵ کارت می شود؛ این عدد به این معنی است که هر دروازه بان به طور متوسط تا این لحظه از لیگ برتر 

۱.۲۱ کارت دریافت کرده است .
که عددی به مراتب بالاتر از انگلیس، آلمان و اسپانیا است.

۱- ایران - ۲۹ دروازه بان - ۳۵ کارت زرد و قرمز - ۱.۲۱ کارت به ازای هر بازی به نام هر دروازه بان
۲- اسپانیا - ۳۱ دروازه بان - ۳۱ کارت زرد و قرمز - ۱ کارت به ازای هر بازی به نام هر دروازه بان

۳- انگلیس - ۲۸ دروازه بان - ۱۴ کارت زرد و قرمز - ۰.۵ کارت به ازای هر بازی به نام هر دروازه بان
۴- آلمان - ۲۸ دروازه بان - ۱۲ کارت زرد و قرمز - ۰.۴۳ کارت به ازای هر بازی به نام هر دروازه بان

شاید اینطور گمان شود که شاید مدافعان ایرانی به خوبی دفاع نمی کنند که دروازه بان ها مجبور به خطا کردن می شوند.

خشونت نهفته دروازه بان های ایرانی!

توصیه به استقلال برای نیم فصل
کارشــناس و پیشکســوت فوتبال با بیان اینکه یک مربی تا این حد نباید تحت تأثیر مسائل 
حاشــیه ای قرار بگیرد، گفت: ســرمربی استقلال باید بابت این رفتارها و ضرری که به تیم می 

زند پاسخگو باشد.
حسن روشــن با انتقاد از روش بازی استقلال در دیدار برابر مس رفسنجان گفت: آبی پوشان 
به هیچ عنون بازی خوبی را به نمایش نگذاشتند و اگر مهاجمان مس کمی با تجربه و هوشیار 
بودند به طور حتم اســتقلال صاحب آن یک امتیاز هم نمی شد و نمی توانست موقعیت خود را 

در جدول بهتر کند.
وی در مورد دیدار روز پنجشــنبه اســتقلال برابر تراکتور تبریز گفت: تراکتور یکی از تیم های 
فوتبال خوب کشورمان اســت این تیم اگرچه مقابل نساجی شکست را پذیرا شد اما از لحاظ 

فنی بازی خوبی از خود نمایش می دهد و می تواند در تبریز برای استقلال درسرساز شود.
روشــن در ادامه تاکید کرد: استقلال برای دیدار برابر تراکتور محرومان خود را در اختیار دارد 
اما چند مصدوم دارد که به اعتقاد من نفراتی که در اختیار ساپینتو هستند می توانند جانشینان 
خوبی برای مصدومان باشــند. ســرمربی آبی پوشان باید با بهترین بازیکنان وارد زمین شود و 
بتواند با پیروزی در دیدار همچنان در بالای جدول باقی مانده و منتظر سایر نتایج دیگر دیدارها 

باشد.کارشناس فوتبال در ادامه تصریح کرد: استقلال در هفته آینده هم یک بار دیگر باید در 
جام حذفی به مصاف تراکتور تبریز برود. دیداری که برای آبی پوشان سرنوشت ساز خواهد بود 
و اگر بتوانند از این مرحله به ســلامت عبور کنند یک قدم به قهرمانی در جام حذفی نزدیک 
می شوند بنابراین کادر فنی آبی پوشان می تواند از دیدار روز پنجشنبه بهترین استفاده را برده 
و هم با نقاط ضعف این تیم بیشتر آشنا شود تا بتواند از این ضعف ها در بازی آینده به بهترین 

نحو استفاده کند.روشــن در مورد رفتارهای ساپینتو گفت: این مربی برای چندمین بار است 
که نمی تواند از روی نیمکت تیمش را هدایت کند. او باید پاســخگوی این رفتارهای غیرحرفه 
ای باشــد مگر می شــود یک مربی در طول ۱۵ بازی ۴ بازی را از روی سکوها نبرد تیمش با 
حریفان را تماشــا کند. بودن او کنار زمین با آرامش می تواند به تیمش کمک کند اما نبود او 
به اســتقلال ضربه می زند و این می تواند در پایان فصــل و حتی در ادامه جام حذفی به ضرر 

استقلال تمام شود.
روشن در خصوص وضعیت نقل و انتقالات و عملکرد استقلال برای این روزهای حساس گفت: 
از ابتدای فصل تا امروز همه متفق القول بودند که آبی پوشان به یک هافبک بازی ساز و به یک 
مهاجم گلزن نیاز دارند خصوصاً هافبکی که بتواند در میانه میدان نقش تعیین کننده داشته و 
مهاجمان را در موقعیت گل قرار دهد.این پیشکسوت فوتبال ایران در پایان گفت: استقلال باید 
نقاط ضعفش را در نیم فصل پوشش دهد اگرچه تیم ها بازیکنان خوب شأن را در اختیار خود 
قرار می دهند اما آبی ها باید تلاش کنند تا این نقاط ضعف را هر چه زودتر برطرف کنند در غیر 
این صورت باز هم همانند نیم فصل نمی توانیم عملکرد خوبی داشته باشیم و این احتمال وجود 

دارد که در پایان فصل به قهرمانی دست پیدا نکنیم.
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سعید جمشیدیان  |  علیرضا جهانبخش وینگر تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه فاینورد هلند به سرمربی 
بشیکتاش ترکیه پیشنهاد شده است.

 علیرضا جهانبخش وینگر تیم ملی فوتبال ایران تا تابستان ۲۰۲۴ با باشگاه فاینورد هلند قرارداد 
دارد اما پس از حضورش در مسابقات جام جهانی با پیراهن ایران، چند باشگاه برای جذب او ابراز 

علاقه کرده اند و حتی اقداماتی در این زمینه انجام شده است.
در این مدت باشگاه پاناتینایکوس یونان یکی از مشتریان سرسخت جهانبخش بوده و حتی گفته 
می شــود دو پیشنهاد به باشــگاه فاینورد ارائه کرده است. ظاهراً هر دو پیشنهاد از سوی هلندی ها 

رد شده است.
علاوه بر این، امیر هاشمی مقدم مدیر برنامه جهانبخش تاکید کرد که این بازیکن علاوه بر دو 
پیشنهاد از یونان، مورد توجه تیم هایی در آلمان و آمریکا هم قرار گرفته است اما هنوز اتفاق رسمی 

در این ارتباط رخ نداده است.
جهانبخش در آخرین مصاحبه ای که با مجله فاینورد انجام داد، اعلام کرد از حضور در این باشگاه 
خوشحال و راضی است و می خواهد به پیشرفت در این تیم ادامه بدهد. با این حال روند بازی کردن 
وینگر ایران در فاینورد و افت محســوس او نسبت به دوره نخست حضورش در لیگ هلند، شانس 

ترانسفر این بازیکن را زنده نگه می دارد.
در همین ارتباط امروز نشــریه »فوتومچ« ترکیه خبر داد که جهانبخش از ســوی مدیر ورزشی 
باشگاه بشیکتاش ترکیه به »سنول گونش« سرمربی این تیم پیشنهاد شده است و در صورت تایید 

نهایی گونش، باشگاه ترکیه ای مذاکراتش را با فاینورد آغاز خواهد کرد.
این نشــریه اعلام کرد که شرایط نامناسب »انکودو« و »ردموند« بازیکنان کامرونی و انگلیسی 
بشــیکتاش باعث شــده تا مدیران این باشگاه به سمت جذب یک وینگر جدید سوق داده بشوند و 

گزینه جدیدی وارد لیست این باشگاه شده است.
بر اساس این گزارش، »کازانجی« مدیر ورزشی بشیکتاش جهانبخش ۲۹ ساله را به سنول گونش 
پیشــنهاد کرده اســت. گونش برای تصمیم گیری در این مورد وقت خواسته و از استعدادیاب ها و 

آنالیزورهایش خواسته است تا گزارشی از جهانبخش تهیه کنند.
در صورت تایید نهایی گونش، پیشنهادی برای این بازیکن ارائه خواهد شد.

به نوشــته فوتومچ، ارزش بازار علیرضا که قراردادش در ســال ۲۰۲۴ به پایان می رســد حدود 
۳ میلیون یورو اســت.این بازیکن ایرانی ســابقه بازی در تیم های نایمخن و آلکمار هلند و برایتون 

انگلیس را در کارنامه دارد.

بلاتکلیفی شمشیربازان نوجوان و جوان درمسابقات آسیا
با وجود تعیین قبلی محل و زمان برگزاری مســابقات شمشــیربازی 
نوجوانان و جوانان آسیا و حتی ارسال دعوتنامه، ملی پوشان ایران برای 

اعزام به این رقابت ها دچار بلاتکلیفی شده اند.
پیش از این کنفدراسیون شمشیربازی آسیا محل و زمان برگزاری رقابت 
های قهرمانی قاره در رده ســنی نوجوانان و جوانان را برای سال جدید 

میلادی مشخص کرده بود.
بر این اســاس قرار اســت این رقابت ها از ۱۴ اسفندماه همزمان در دو 
بخش پســران و دختران و هر سه اسلحه سابر، فلوره و اپه در هند آغاز 
شــود. دعوتنامه حضور در این رقابت ها هم از طرف میزبان برای دیگر 

کشورها ارسال شده است.ایران از جمله کشورهایی است که دعوتنامه حضور در مسابقات را دریافت کرده اما هنوز اقدامی برای حضور انجام 
نشده است با وجودیکه دوره پیشین مسابقات برای شمشیربازان اعزامی ایران با کسب مدال همراه بود.علیرضا پورسلمان سرپرست فدراسیون 
شمشیربازی احتمال تغییر در محل و زمان برگزاری این رقابت ها را دلیل عدم انجام اقدامات لازم برای اعزام تیم به هند عنوان می کند.وی 
در این زمینه گفت: اردوی تیم های نوجوانان و جوانان یکی از برنامه هایی بود که طی ماه های گذشته روی اجرای آنها تاکید و تمرکز لازم را 
داشتیم چراگه مبنا و قصدمان حضور در مسابقات قهرمانی آسیا بود اما آنچه باعث شده تا به امروز اقدامی برای آن نداشته باشیم یا به نتیجه 
رسیده باشد، مربوط به میزبان می شود نه تغییر برنامه های ما.سرپرست فدراسیون شمشیربازی ادامه داد: دعوتنامه حضور در مسابقات قهرمانی 
آسیا را دریافت کرده ایم و بر اساس آن با کشور میزبان مکاتباتی برای دریافت ویزا داشته ایم اما نتیجه ای نگرفتیم. دلیل هم تغییر احتمالی 
محل برگزاری مسابقات و زمان آن است.پورسلمان به سفری که اخیرا به منظور حضور در اجلاس جهانی شمشیربازی به لوزان داشت، اشاره 
کرد و یادآور شد: در جریان همین اجلاس و دیدارهایی که با مقامات آسیایی شمشیربازی صورت گرفت، نمایندگان آسیا اعتراض خود را نسبت 
به نحوه پاسخگویی هندی ها و در کل برگزاری مسابقات در این کشور اعلام کردند به خصوص که سفر به هند هزینه زیادی متحمل می شود. 
برای ایران این اعزام نفری ۸۰ - ۷۰ میلیون تومان هزینه دارد. حالا در نظر بگیرید که مسابقات در سه اسلحه هر دو بخش پسران و دختران 
برگزار می شود.وی گفت: به نظر می رسد مسابقات قهرمانی آسیا در رده سنی نوجوانان و جوانان با جندماه تاخیر در محل دیگری برگزار می 
شود. از رایزنی ها و صحبت هایی که با مقامات آسیایی انجام شده چنین برداشتی داریم. در هر صورت تاکید ما حضور کیفی در مسابقات است 

و قطعا پس از مشخص شدن محل و زمان جدید، اقدامات لازم برای آن را انجام می دهیم.

ســرمربی تیم فوتســال جوانان گفت: هــدف ما از برگــزاری المپیاد 
استعدادیابی فوتســال که مکمل لیگ مسابقات لیگ جوانان بود، برای 

سال ۲۰۲۵ است.
علی صانعی درباره برگزاری المپیاد استعدادیابی فوتسال در جزیره کیش 
و بعضی از ایرادات و انتقادات نسبت به این المپیاد گفت: ابتدا باید بگویم 
بازی های بسیار خوبی انجام شد و از آنچه که فکر می کردیم بهتر از آب در 
آمد. ایراداتی هم داشت هم از سوی ما، هم تیم ها و هم هیات های استانی 
ولی اگر ۳۰ درصد ایراد بود، ۷۰ درصد مزیت داشت. باید این ایرادات را 
برای ســالهای آینده رفع کنیم.وی افزود: چند استان هم در این المپیاد 

به خاطر مشکلات مالی شرکت نکردند در حالی که می شد حتی با سفر زمینی هم به کیش بیایند. ضمن اینکه گزینه بعدی ما به جای کیش، 
مشهد بود و برنامه یکباره عوض شد. در واقع برای مشهد هم هزینه های سفر باید انجام می شد. اگر یک شهر در مرکز ایران میزبانی را قبول 
کند، ما در خدمتشان هستیم.سرمربی تیم فوتسال جوانان ایران در پاسخ به این سئوال که آیا در این المپیاد، به آنچه که برای زیر نظر گرفتن 
استعدادها می خواست، رسید؟ گفت: بله، این المپیاد در واقع مکمل لیگ جوانان هم بود. اینجا هر استان به صورت مجزا بررسی شد و خیلی 
از استعدادیاب ها هم از استان های مختلف آمده بودند تا برای تیم هایشان بازیکن انتخاب کنند. به مربیان هم گفتیم که می خواهیم در تیم زیر 
۲۰ سال از هر استان حداقل یک سهمیه داشته باشیم. وظیفه ما علاوه بر پرورش بازیکن و قهرمانی، توسعه و پیشرفت فوتسال در استان ها 
هم هست.صانعی تاکید کرد: هدف اصلی ما برای سال ۲۰۲۵ است. اگر قرار باشد مسابقات زیر ۲۰ سال قهرمانی آسیا برگزار بشود، بازیکنانی 
که شناسایی شده اند استفاده خواهند شد. همچنین مسابقات کافا را هم در پیش داریم. نمی دانیم AFC قرار است چه مسابقاتی را در کدام رده 
سنی پایه برگزار کند ولی به هر حال ما بانک اطلاعاتی کاملی از بازیکنان پای داریم. اگر هم مسابقه ای نباشد، می توانیم با استفاده از همین 
بازیکنان تیم بسیار خوبی برای رده سنی امید یا زیر ۲۱ سال داشته باشیم.سرمربی تیم فوتسال جوانان در پایان درباره زمان برگزاری المپیاد 
خاطرنشان کرد: بعضی ها می پرسیدند چرا در این فصل به جزیره کیش رفته ایم. در جلسه ای که مردادماه برگزار شد، ۹۰ درصد استعدادیاب ها 
پیشنهاد دادند که المپیاد در آذرماه برگزار بشود چون در این زمان امتحانات دی ماه دانش آموزان آغاز نشده است و از سوی دیگر، مسابقات 
رده سنی پایه کشوری تازه تمام شده است. باید از آقای مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال و همچنین منطقه آزاد کیش تشکر کنم که برای 

برگزاری المپیاد ما را حمایت کردند.

واکنش صانعی به انتقادات از المپیاد فوتسال
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پنل OLED منعطف تاشو-کشویی سامسونگ
سامسونگ در نمایشگاه CES ۲۰۲۳ اولین پنل 
OLED تاشو-کشویی جهان را برای دستگاه های 

آینده نگرانه  معرفی کرد.
سامســونگ یکی از پیشگامان نمایشگرهای 
 ۲۰۲۳ CES در جهان اســت و حــالا در OLED
از جدیدتریــن محصــول خود در ایــن حوزه 
 OLED رونمایی کرده است. این نمایشگر که پنل
هیبریدی فلکــس نام دارد برای دســتگاه های 
آینده نگرانه ازجمله گوشی های هوشمند، تبلت ها 
و لپ تاپ هایی طراحی شده است که می توان آن ها 
را تا کرد یا به صورت کشویی به دستگاهی با ابعاد 
کوچک تر تبدیل کرد. این پنل امکان تا شدن از 
یک طرف را دارد و ازطرف دیگر به طور کشــویی 

بیرون می آید.
به گزارش Sammobile، صفحه نمایش ۱۰.۵ 
اینچی OLED Hybrid Flex سامسونگ از نسبت 
تصویر ۴:۳ بهره می برد که ابعاد آن درحالت باز به 
۱۲.۴ اینچ با نسبت تصویر ۱۶:۱۰ افزایش خواهد 
یافت. هنگامی که این پنل کاملًا باز شــده باشد 
می توان از آن برای تماشــای ویدیو بهره گرفت. 
این نمایشــگر همچنین رنگ مشکی را با عمق 
بسیار زیاد نشــان می دهد و علاوه براین زاویه ی 

دید و روشنایی بسیار خوبی دارد.
سامسونگ دیســپلی دو پنل OLED دیگر را 
نیز به نمایش گذاشــته است که می توان آن ها را 
 Flex Slidable Solo .به صورت کشــویی باز کرد
یک پنل ۱۴ اینچی OLED اســت که با بازکردن 
آن از یک طرف می توان ابعادش را به ۱۷٫۳ اینچ 
 OLED نیز پنل Flex Slidable Duet .افزایش داد
جدیدی اســت که از دوطرف گسترش می یابد و 
ابعاد ۱۴ اینچــی آن درحالت باز به ۱۷٫۳ اینچ 
افزایش خواهد یافت. این پنل ها در سپتامبر ۲۰۲۲ 
و در رویــداد Innovation 2022 اینتل به نمایش 
 ۲۰۲۳ CES درآمدنــد اما اولین حضور خود را در

تجربه می کنند.
پنل های OLED جدید سامسونگ امکان ساخت 
دســتگاه هایی با فرم فکتور کوچک و پیشرفته را 
فراهــم می کنند؛ محصولاتی که بــا وجود ابعاد 
کوچک، می توانند نمایشگرهای بزرگی را درخود 
جا دهند. البته انتظار نداریم این نوع محصولات 
به زودی روانه ی بازار شــوند. طبق شایعات اخیر، 
سامســونگ MX درحال ساخت تبلتی است که 
می تــوان آن را دو بار تا کرد تا ابعاد آن درحالت 

تاشو به میزان درخورتوجهی کاهش یابد.
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تشویق می کنند تا اتصالات اضافی در مدارهای مغزی را که 
رفتار اجتماعی را کنترل می کنند، هرس کنند. این هرس، 
برای رشد رفتار اجتماعی عادی ضروری است.پژوهشگران 
همچنین دریافتند که ایــن نورون های »اجتماعی« در 
گورخرماهی و موش ها مشابه هستند. این نشان می دهد 
که این یافته ها ممکن است بین گونه های مختلف موجودات 
قابل ترجمه باشــد و احتمالاً می توانــد راه درمان طیف 
وسیعی از شرایط رشد عصبی را نشان دهد.گورخرماهی 

نام یک گونه از تیره کپورماهیان است که به  طور بومی در 
آب های آزاد جنوب آسیا یافت می شود و از جمله ماهیان 
زینتی است.این ماهی یک ارگانیسم مدل سرآمد است که 
با خصوصیات متنوعی که دارد، گسترش مرزهای علم را در 
رشته های متعدد سبب شده  است. ویژگی های این ماهی 
کوچک آب شیرین به کمک زیست شناسان به نحوی نمود 
یافته که مقایسه ژنتیکی آن با پستاندارانی همچون موش 
حتی برای بسیاری از پژوهشگران باورنکردنی بوده است. 

دانشمندان آمریکایی موفق به کشف یک ارتباط میان 
مغز و روده گورخرماهی ها شده اند که در توسعه اجتماعی 
آنها نقش دارد. به نقل از سایتک دیلی، پژوهش های جدید 
پژوهشگران دانشگاه اورگان )Oregon( روی گورخرماهی ها 
نشان می دهد، میکروب های روده، سلول های تخصصی را 

 کشف ارتباط روده و مغز در
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بهترین و بدترین فلز گرانبها 
را بشناسید سامسونگ از اولین 

نمایشگر OLED تاشو-
کشویی جهان رونمایی کرد

ســال ۲۰۲۲ برای فلزات گرانبها سالی پر از نوسان 
بود؛ طلا و نقره به محدوده ی مثبت قدم گذاشــتند. اما 
بهترین و بدترین فلزات به ترتیب پلاتین و پالادیوم بودند.

به گزارش تجریش آنلاین، سایت »اف ایکس استریت« 
با مــروری بر رویدادهای ســال ۲۰۲۲ پیرامون فلزات 
گرانبها در مورد چشــم انداز آتی فلزات در سال جدید 

اینگونه اظهارنظر کرد: 
بازارهای فلزات گرانبها سال ۲۰۲۲ متلاطم را با نوسان 
بالا به پایان رساندند. سه ماهه چهارم قوی، قیمت طلا و 

نقره را به محدوده ی مثبت سوق داد.
فلز زرد در ســال ۲۰۲۲ شروعی داغ داشت و حتی 
در ماه مارس به ۲۰۵۰ دلار در هر اونس هم رسید. اما 
در سه ماهه ی دوم و سوم دچار عقب نشینی شدید شد. 
افزایش نرخ دلار آمریکا در بحبوحه ی افزایش تهاجمی 
نرخ فدرال رزرو، معامله گران آتی را به سمت کناره گیری 

از قراردادهای فلزات گرانبها سوق داد.
در هفته های اخیر، دلار اسکناس پرچالش فدرال رزرو 
نسبت به ارزهای خارجی روند کاهشی خود را آغاز کرده 
است و منجر به تحریک بازار طلا شده تا بتواند به طور 

نسبی هیجان را افزایش دهد.
به نظر می رســد بهترین فلز گرانبها در سال ۲۰۲۲، 
پلاتین باشــد. علیرغم سال ها عملکرد ضعیف که باعث 
شده پلاتین با تخفیف تاریخی در برابر طلا معامله شود، 
ممکن است چشم انداز این فلز شکست خورده در نهایت 
تغییر کند. پلاتین در حال افزایش ســالانه بیش از ۱۰ 
درصد است. در پایان سال، فلز صنعتی احتمالاً بهترین 

فصل در ۱۵ سال اخیر را خواهد داشت.
پلاتین

و اما در آن ســوی سناریو، بدترین عملکرد سال در 
فضای فلزات، پالادیوم است. علیرغم افزایش در سه ماهه 
اول به رکورد ۳۰۰۰ دلار در هر اونس، این فلز فرار اکنون 
حدود ۵ درصد در ســال کاهش یافته است.با نگاهی به 
سال ۲۰۲۳، دلایل خوبی برای خوشبین بودن گاوهای 
نر فلزات گرانبها وجود دارد. به نظر می رسد که شاخص 
دلار آمریکا در بالاترین سطح خود قرار گرفته است. البته 
مومنتوم نزولی ممکن است تا سال آینده جریان یابد.در 
همین حال، فدرال رزرو کمپین افزایش نرخ بهره خود 

را کاهش داده است.
 رکود اقتصادی در ســال ۲۰۲۳ احتمالاً بانک های 
مرکزی را وادار می کند تا محرک های بیشتری را برای 
تلاش به منظور مهار تورم مجدد اقتصاد و نجات بازارهای 
مالی ایجاد کنند.طلا اغلب در دوران رکود عملکرد خوبی 
دارد. مطمئناً می توان انتظار داشت که بهتر از سهام و اکثر 
کالاها که از نظر اقتصادی حســاس هستند حفظ شود.

البته، فشــارهای تورمی مداوم باید در طول زمان بهای 
تمام دارایی های ســخت را بر حسب دلار افزایش دهد. 
طبیعی اســت که تحت رژیم های پولی متداول کنونی، 
ارزش پول نقد کاهش یابد. اما فقط یک ســوال وجود 
دارد که چقدر؟ حتی اگر نرخ تورم رســمی از بالاترین 
عدد دو رقمی خود در سال جاری کاهش یابد، این بدان 
معنا نیست که فدرال رزرو به نوعی در بازگرداندن ثبات 

قیمت ها موفق بوده است.
مهار تورم

آخرین چیزی که بانک های مرکزی می خواهند بر آن 
ریاســت کنند، ارزی با ارزش واقعاً پایدار است که تورم 
صفر درصد را به طور دقیق به تصویر بکشد و جایی برای 
مانور یا دستکاری برای آنها وجود ندارد. آنها می خواهند 
اطمینان حاصل کنند که تورم حداقل ۲ درصد به طور 
رسمی اجرا می شود تا سطح بدهی بتواند به طور پیوسته 

افزایش یابد.
خطر این اســت که تورم دنیــای واقعی همچنان از 
هدف فدرال رزرو فراتر رود. ســرمایه گذاران، مؤسسات 
و دولت ها می توانند با اتخاذ سیاست های صحیح پولی، 
از خود در برابر عدم قطعیت تورمی محافظت کنند. در 
سال ۲۰۲۲، قانونگذاران در ۱۱ ایالت در سراسر ایالات 
متحده، ۲۴ قانون پول معتبر را معرفی کردند.اصلاحات 
صحیح پولی در ســطح فدرال به شدت مورد نیاز است، 
اما در حال حاضر تلاش برای اعمال هر گونه اصلاحات 
مالی یا پولی یک نبرد سیاسی دشوار محسوب می شود. 
ســرمایه گذاران باید دارایی های خود را بر این اســاس 
تخصیص دهند، زیرا آنها هستند که طراحی بازی برای 

سال ۲۰۲۳ را به دست می گیرند.

یک افشاگر خوش سابقه از تغییرات مهم آیفون های 
سال ۲۰۲۳ پرده برداری کرده است. به ادعای او مدل 
عادی خانواده ی آیفون ۱۵ دوربین ۴۸ مگاپیکسلی 

خواهد داشت.
جف پو، تحلیلگر نام آشنای صنعت فناوری، می گوید 
گوشی های آیفون ۱۵ پرو و آیفون ۱۵ پرو مکس قرار 
است یک سری ویژگی جدید شامل فریم تیتانیومی، 
دکمه ی غیرمتحرک مبتنی بر بازخورد هپتیک و رم 

پرظرفیت تر داشته باشند.
به گزارش مک رومرز، اپل قصد دارد گوشی های سال 
۲۰۲۳ را در چهار مدل شــامل آیفون ۱۵ با نمایشگر 
۶٫۱ اینچ، آیفون ۱۵ پلاس با نمایشــگر ۶٫۷ اینچ، 
آیفون ۱۵ پرو با نمایشــگر ۶٫۱ اینچ و آیفون ۱۵ پرو 
مکس با نمایشگر ۶٫۷ اینچ عرضه کند. مدل های پرو 
فریم تیتانیومی خواهند داشت که سبک تر و مقاوم تر 

از فولاد ضدزنگ است.
جف پــو ادعا می کند که دکمه ی پــاور و دکمه های 
کنترل صدا در گوشــی های آیفون ۱۵ پرو و آیفون 
۱۵ پرو مکس مبتنی بر بازخورد هپتیک خواهند بود 
و هیچ نوع حرکت فیزیکی نخواهند داشت. اپل برای 
ارائه ی این دکمه ها،  دو موتور Taptic جدید در آیفون 
قرار می دهد. جف پو انتظار دارد آیفون های پرو نسل 
جدید با هشــت گیگابایت رم تولید شوند. آیفون ۱۴ 

پرو و آیفون ۱۴ پرو مکس ۶ گیگابایت رم دارند.

آیفون 1۵ پرو با فریم 
تیتانیومی و دکمه های 

غیرمتحرک  

چرا فضانوردان در زمین زودتر پیر می شوند؟

خیز بیت کوین برای صعود با عبور از سطح مقاومت

 محققان در مطالعه اخیرشان اظهار کرده اند فضانوردان در 
ایســتگاه فضایی بین المللی اندکی کندتر از افراد روی زمین 
پیر می شوند. اما علت این امر چیست؟ در این خبر به بررسی 

این موضوع پرداختیم.
 به نقل از بیزینس اینســایدر، زمان ممکن است برای ما 
نســبت به دیگران در بخش متفاوتی از فضا-زمان سریع تر یا 
کندتر به نظر برســد. این بدان معناســت که فضانوردان در 
ایســتگاه فضایی بین المللی اندکی کندتر از افراد روی زمین 

پیر می شوند.
نتایج یک مطالعه نشان داده فضانوردان در ماموریت های 
طولانی ممکن اســت در برابر عوامل اســترس زای منحصر 
به فردی که می توانند بر پیری انســان تاثیر بگذارند آســیب 

پذیر باشند.
همه ما این جمله را شنیده ایم که زمان نسبی است. همه 
ما تجربه خــود را در فضا-زمان به طور متفاوتی اندازه گیری 
می کنیم. دلیل آن این اســت که فضا-زمان مسطح نیست - 
منحنی اســت و می تواند توسط ماده و انرژی منحرف شود. 
بــرای مثال زمان برای افرادی کــه در کوه زندگی می کنند 

سریع تر از کسانی که در سطح دریا زندگی می کنند می گذرد.
بنابراین بسته به موقعیت و سرعت ما، زمان می تواند نسبت 
به دیگران در بخش متفاوتی از فضا-زمان سریع تر یا کندتر به 
نظر برســد و برای فضانوردان در ایستگاه فضایی بین المللی، 
این بدان معناســت که آنها در فرایندی کمی کندتر از افراد 

روی زمین پیر می شوند.
این به دلیل اثرات اتساع زمان است. به نظر می رسد زمان 
در نزدیکــی اجرام پرجرم کندتر حرکت می کند، زیرا نیروی 
گرانشی آن جسم فضا-زمان را خم می کند. این پدیده »اتساع 
زمان گرانشی« )gravitational time dilation( نامیده می شود. 
به طــور خلاصه این عبارت به این معنی اســت که زمان با 

افزایش گرانش؛ کندتر حرکت می کند.
به همین دلیل است که زمان برای اجرام نزدیک به مرکز 
زمین که گرانش قوی تر است کندتر می گذرد. این بدان معنا 
نیست که شما می توانید خود را در یک زیرزمین حبس کنید، 
فقط برای اینکه از بقیه ما که در اینجا در سطح زمین زندگی 
می کنیم بیشتر زنده بمانید. زیرا اگر در زیرزمین ساکن شوید، 
در تمام طول عمرتان فقط کسری از ثانیه کندتر از بقیه افراد 

روی زمین پیر می شوید.
عامل دوم چیزی به نام »اتســاع زمان با ســرعت نسبی« 
است که در آن زمان با سرعت بیشتری حرکت می کند. نمونه 
کلاسیک این موضوع، سناریوی دوقلوها)twin scenario( است. 
یکی از دوقلوها در یک ســفینه فضایی که نزدیک به سرعت 
نور حرکت می کند به فضا پرتاب می شود و دیگری در زمین 
می ماند. وقتی آن دوقلو مســافر فضایی به زمین بازمی گردد، 
تنها چند سال پیر شده است، اما متوجه می شود خواهرش که 
در زمین بوده بیش از یک دهه پیر شده است.البته هیچ کس 
آن آزمایش را در زندگی واقعی انجام نداده است، اما شواهدی 
وجود دارد که این آزمایش واقعی است. زمانی که دانشمندان 
یک ساعت اتمی را به مدار فرستادند و بازگرداندند)در حالی 
که یک ساعت یکســان را در اینجا روی زمین نگه داشتند( 
دریافتند این ســاعت کمی عقب تر از ساعت زمینی حرکت 
می کرد. زیرا اتساع زمان گرانشی و اتساع زمان سرعت نسبی 
می توانند همزمان اتفاق بیفتند. یک راه خوب برای فکر کردن 
در مورد آن، در نظر گرفتن فضانوردانی است که در ایستگاه 

فضایی بین المللی زندگی می کنند.

بیت کوین لحظاتی پیش از سطح کلیدی ۱۶.۶۰۰ دلار عبور کرد. به اعتقاد مایکل ون دی پوپ، 
در هفته ی جاری روزهای خوبی در انتظار بیت کوین هستند.

به گزارش تجریش آنلاین و  به نقل از کوین ادیشن، بر اساس داده های کوین مارکت کپ، بیت 
کوین )BTC(، پادشاه ارزهای دیجیتال، در لحظه ی نگارش این مطلب - در حوالی ساعت ۱۲:۴۵ 
روز دوشنبه ۲ ژانویه )۱۱ دی( - با ۱.۳۰ درصد افزایش نسبت به بیست و چهار ساعت گذشته با 
قیمت ۱۶.۷۴۲ دلار معامله می شود. با وجود این، عملکرد هفتگی بیت کوین هم چنان تاکنون منفی 
است، زیرا ارزش آن نسبت به هفت روز گذشته ۰.۶۲ درصد کاهش یافته است.تحلیلگر مشهور بازار 
کریپتو، مایکل ون دی پوپ، استراتژی معاملاتی خود را در مورد بیت کوین در روز گذشته در توییتر 
به اشتراک گذاشت. به اعتقاد این تحلیلگر، بیت کوین با قدرت توانسته است سطح حمایت کلیدی 
خود را حفظ کند و اکنون به دنبال حمله به سطوح مقاومت بعدی است.این تحلیلگر معتقد است 
هفته ی جاری احتمالا هفته ی خوبی برای بازار ارزهای دیجیتال باشد. لحظاتی پیش، بیت کوین 
توانست سطح مقاومت کلیدی ۱۶.۶ هزار دلاری را از پیش رو بردارد. پادشاه ارزهای دیجیتال با 

شکستن این سطح، احتمالا سطح ۱۷.۱ هزار دلاری را هدف قرار داده است.

در این هفته شاهد انتشار داده های اقتصادی مهمی خواهیم بود. این داده های اقتصادی معمولا بر 
بازارهای مالی سنتی و ارزهای دیجیتال تاثیرگذار بوده اند. در این هفته گزارش اوپک، داده های شغلی، 

نتیجه ی نشست کمیته ی بازار آزاد فدرال و هم چنین نرخ بیکاری در آمریکا منتشر خواهند شد.
بر اساس گزارشی که ۱۰ دی تحت عنوان پیش بینی قیمت  بیت کوین و اتریوم در ژانویه ۲۰۲۳ 
منتشر کردیم، »قیمت بیت کوین طی ۲۴ تا ۴۸ ساعت آینده خط مقاومت را در سطح میانگین 
متحرک ۲۰۰ روزه تست کند. موفقیت احتمالی بیت کوین در عبور از این سطح می تواند قیمت 
آن را به بالای ۱۷.۰۰۰ دلار هدایت کند.« اکنون دو روز از این پیش بینی گذشته و شاهد خیزش 

بیت کوین برای صعود هستیم. 
 )ETH( در حال حاضر، ســایر ارزهای دیجیتال برتر بازار نیز لباس ســبز به تن کرده اند. اتریوم
محبوب ترین التکوین بازار، هم اکنون با ۱.۸۳ درصد افزایش نسبت به روز گذشته با قیمت ۱.۲۱۶ 
دلار معامله می شــود. اتریوم با این افزایش قیمت در حال جبران ضررهای هفتگی خود است. در 
میــان ۱۰ ارز دیجیتــال برتر بازار، کاردانو )ADA( و دوج کوین )DOGE( به ترتیب با ۴.۲۰ و ۴.۰۳ 

درصد افزایش تا این لحظه بهترین عملکرد را از خود به نمایش گذاشته اند.   

دلار  38.900

یورو 43.550

پوند  49.820

درهم  11.110

لیر  2.190

سکه  تمام  19.950.000

سکه نیم  12.100.000

سکه ربع  8.800.000

سکه یک گرمی  4.400.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 به نظر می رسد 
زمان در نزدیکی 

اجرام پرجرم کندتر 
حرکت می کند، زیرا 

نیروی گرانشی آن 
جسم فضا-زمان 

را خم می کند. این 
پدیده »اتساع 
زمان گرانشی« 

 gravitational time(
dilation( نامیده 
می شود. به طور 

خلاصه این عبارت 
به این معنی است 
که زمان با افزایش 

 گرانش؛ کندتر 
حرکت می کند.

قاتل نامرئی در 
شش ماهه اولِ سال 
 1401 جان چند نفر 
را گرفت
بر اساس آمارهای 
سازمان پزشکی قانونی، در 
شش ماهه اول سال 1401، 
224 نفر در پی مسمومیت 
با گازِ مونوکسید کربن جان 
خود را از دست دادند. این 
سازمان اعلام کرده که 
دراین مدت، چهار استان  
تهران، خراسان رضوی، 
آذربایجان شرقی و اصفهان 
بیشترین آمار مربوط به 
مرگ خاموش را به خود 
اختصاص داده اند.

اینفوگرافیک 
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